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VELIČASTNA PROSLAVA 40-LETNICE KPJ IN SKOJ V MARIBORU

$ PONOSOM LAHKO GLEDAMO 
NA POT, KI SMO JO PREHODILI
Na zborovanju, ki se ga je udeležilo okrog 70.000 ljudi, je govoril sekretar Centralnega komiteja

Zveze komunistov Jugoslavije tovariš Edvard Kardelj
V svečano okrašenem Mariboru se je minulo soboto na proslavi 40. obletnice 

Komunistične partije Jugoslavije in SKOJ zbralo blizu 70.000 ljudi, ki so prišli iz 
vse severne Slovenije — s Koroškega, iz celjskega okraja, iz Pomurja in Dravskega 
polja. Udeležence iz M. Sobote in Ljutomera je odpeljal poseben vlak, številni de
lovni kolektivi pa so odpotovali s kamioni in avtobusi, tako da se je zborovanja 
udeležilo okrog 3000 delovnih ljudi iz Pomurja. Velik prostor na Glavnem trgu v 
Mariboru je bil nabito poln ljudi, ki so v svoji sredi prisrčno pozdravili sekretarja 
Centralnega komiteja ZKJ, tovariša Edvarda Kardelja, ko se je ob 15. uri pojavil 
na balkonu Rotovža.

Zborovanju so prisostvovali tudi številni gosti, med njimi član Izvršnega ko
miteja CK ZKJ in sekretar CK ZKS Miha Marinko, član Izvršnega komiteja CK 
ZKJ Franc Leskošek, predsednik Izvršnega sveta Ljudske skupščine LRS Boris 
Kraigher, predsedniki okrajnih ljudskih odborov in sekretarji okrajnih komitejev 
ZK in ljudski poslanci, poseben poudarek zborovanju pa so dali delovni kolektivi 
iz Pomurja in celjskega okraja. Tovariša Edvarda Kardelja je pozdravila skupina 
pionirjev mariborskega odreda, ki nosi njegovo ime, mu zaželela dobrodošlico in 
mu podarila lep album s posvetilom in slikami o delu mariborskih pionirjev. Po 
končanem govoru tovariša E. Kardelja je še mariborski pevski zbor »Slava Kla
vora« zapel »Himno delu« B. Arniča in pesem »Komadant Stane« Rada Simonitija.

Tovariši in tovarišice!
Letos smo že imeli vrsto pro

slav, posvečenih 40-letnici Ko
munistične partije Jugoslavije. 
Bilo je izrečenih mnogo pra
vičnih besed in napisanih mno
go referatov ter mnogo lepih 
člankov.

Pa vendar mi dovolite, da na 
današnjem zborovanju tudi jaz 
v zvezi s to temo spregovorim 
nekaj besed.

40 let n,i veliko v življenju 
revolucionarnega gibanja, ka
kršno predstavlja Komunistič
na partija Jugoslavije, tem 
bolj, ker od tega 25 let odpade 
na leta težke borbe proti reak
cionarnim režimom zatiranja 
in izkoriščanja. Od dne, ko je 
Komunistična partija Jugosla
vije — na čelu širokega ljud
skega gibanja — prevzela na 
sebe odgovornost za bodočnost 
narodov Jugoslavije, je pa mi
nilo komaj nepolnih 15 let. Pa 
vendar, kaj vse se ie zgodilo v 
teh kratkih 15-tih letih! Kakš
ne globoke spremembe so na
stale v tem času v Jugoslaviji 
sploh in v Sloveniji posebej!

Zares, vsakdo, ki vsaj površ
no premeri dobo, ki je za nami, 
in njene rezultate, vsakdo, ki 
ga ni zaslepila mržnja do vse
ga socialističnega in napred
nega, bo moral reči, da je Ko
munistična partija Jugoslavije 
upravičila zaupanje, ki ji ga je 
dalo ljudstvo in da je uspešno 
izpolnila veliko zgodovinsko 
nalogo, katero je pred njo po
stavil čas.

Stare, gospodarsko zaostale 
in vsestransko siromašne Ju
goslavije, v kateri so dobro 
živeli samo domači in tuji iz
koriščevalci in paraziti, ni več. 
Današnja Jugoslavija je kot 
celota gospodarsko znatno raz
vitejša in z večjim narodnim 
dohodkom po prebivalcu kot 
pa je bila predvojna Slovenija 
ki je bila najrazvitejši del te
danje Jugoslavije.

Naj s tem v zvezi navedem 
le to, da je skupni nacionalni 
dohodek v Jugoslaviji 1958. le
ta bil za 93 % višji od nacio
nalnega dohodka 1939. leta in 
bo letos — sodeč po dosedanjih 
rezultatih in predvidevanjih — 
presegel 100%. t. j. bo več ka
kor dvakrat večji, kot pa je bil 
v stari Jugoslaviji. Pri tem bo 
industrijska proizvodnja letos 
štirikrat večja, kot je bila 
1939. leta, medtem ko smo v 
kmetijstvu letos presegli za 
preko 50 % predvojno deset
letno povprečje.

Jugoslavije reakcionarnih re
žimov, gnilih vojna-dinastič
nih diktatur, Jugoslavije na

cionalnega zatiranja in polko
lonialne zavisnosti ni več. Nič 
več ni kapitalističnih mogot
cev, ne domačih ne tujih, niti 
mračne brezperspektivnosti v 
življenju delovnega človeka. 
Na osnovi skupne, družbene 
lastnine proizvajalnih sredstev 
si danes pričenja naš delovni 
človek kovali sam svojo usodo. 
Kljub težavam, s katerimi se 
še borimo in kljub dejstvu, da 
nas ovirajo še mnogi ostanki 
starega im zastarelega, se pred 
njim odpira perspektiva stal
nega napredka im poboljševa
nja življenjskih pogojev. Da
našnja Jugoslavija je dežela 
ljudskega samoupravljanja, so
cialistične demokracije in na
cionalne enakopravnosti, deže
la, ki zavoljo svojih uspehov 
pri social istimi graditvi tim svo
je politike neodvisnosti, pri
vrženosti miru in prijateljske
ga sodelovanja z vsemi miro
ljubnimi narodi: uživa ugled
po vsem svetu. Lahko smo po
nosni na delež, ki ga sodobna 
Jugoslavija daje v borbi za na
predek človeštva im za mir med 
narodi.

V okviru nove Jugoslavije je 
tudi slovenski narod — skupaj 
z drugimi jugoslovanskim1 na
rodi — ostvaril svojo neodvis
nost im enakopravnost — Drvič 
po mnogih stoletjih odvisnosti 
in tlačanstva tujim gospodar
jem.

Nekdanji slovenski politični 
vrhovi so prosjačili za drobti
nice od Dunaja im Rima do 
Beograda. Svobode za sloven
ski narod seveda niso mogli 
izprosjači li. Prinesla jo  je in 
jo je lahko dala šele revolucio
narna borba slovenskega ljud
stva, ramo ob rami z ostalimi 
jugoslovanskimi narodi in na 
čelu s Komunistično partijo 
Jugoslavije. Danes je sloven

sko ljudstvo svoj gospodar na 
svoji zemlji. V tem kratkem 
času po osvoboditvi je dosegla 
Slovenija v gospodarskem raz
voju napredek, ki jo skoraj 
izravnava s celo vrsto najraz
vitejših evropskih dežel.

V zadnjih letih so v našem 
gospodarskem razvoju doseže
ni rezultati, ki kažejo, da so 
že pričeli dozorevati sadovi ve
likih naporov vsega našega de
lovnega ljudstva v povojni so
cialistični graditvi. Ti rezultati 
kažejo obenem, da Komunistič
na partija Jugoslavije ni niče
sar obljubljala, kar ne bi bilo 
mogoče izvršiti in kar ni bilo 
izvršeno. In kar je najvažnej
še, ti rezultati dokazujejo, da 
so bila pravdna predvidevanja 
naših vodečih družbeni h in 
političnih organov glede go
spodarskega razvoja v deželi, 
kar pomeni, da so tudi pred
postavke za naš družbeni, go
spodarski in politični razvoj 
pravilno postavljene. Z drugi
mi besedam, ti uspehi so sami 
po sebi najbolj zgovoren odgo
vor na vprašanje, ki so ga tako 
pogosto postavijali ne samo so
vražniki socializma im drobni 
politični špekulanti, marveč 
tudi mnogi omahljivci in prak
tičn i — in seveda profe
sionalni kritiki jugoslovanske 
prakse iz inozemstva — nam
reč na vprašanje, ali bo novi 
gospodarska sistem, sistem de
centralizacije in družbenega sa
moupravljanja sploh funkcioni
ral. Mnogi so mam — zlasti iz 
Inozemstva — napovedovali ne
uspeh in poraze, bodisi ker so 
to želeli, bodal ker niso mogli 
razumeti, v čem je pravzaprav 
bistvo take oblike socialistič
nih odnosov, ki jih mi imenu
jemo družbeno samoupravlja
nje.

Res je, pred nekaj leti smo 
imeli v našem gospodarskem 
razvoju pojave in težave, po 
katerih bi površnemu opazo
valcu morda res kazalo, kakor 
da imajo naši »kritiki« prav.

V resnici pa so bile te težave 
samo zunanji videz globokih 
sprememb prehodne dobe, v 
kateri je b lo — poleg šibkosti 
materialne podlage — potrebno 
premagovati razne gospodar
ske neskladnosti, ki so nastale 
v prvih desetih letih, ko je naš 
razvoj nujno moral biti orien
tiran enostransko, pa tudi  te
žave, ki so nastajale zaradi te
ga, ker v kratkem času ni bilo

mogoče vselej najti najboljše 
rešitve glede novih organiz a 
cijskih oblik ter materialnih 
odri oso v, ki so nastajali, ko 
smo gospodarstvo sprostili ad
ministrativnih vezi. To je tem
bolj prišlo do izraza, ker je 
prehod iz starega ma novi go
spodarski sistem bil storjen v 
izredno hitrem itempu. Povsem 
razumljivo je tudi, da smo v 
tem času imeli opraviti s celo 
vrsto negativnih pojavov.

Toda komaj so omenjeni kri
tiki dokončno »dokazali« nev
zdržnost našega gospodarskega 
sistema in nove gospodarske 
politike, je že naše gospodar
stvo začelo dajati izredno
ugodne rezultate, take, ki so 
uvrstili Jugoslavijo v deželo z 
najhitrejšim gospodarskim raz
vojem na svetu. V zadnjih 4 
letih (1955—1958) je namreč na
ša industrijska proizvodnja po
rasla za 66 %. Če pa prištejemo 
še rezultate, ki jih bomo pred
vidoma letos dosegli, se ta pro
cent dvigne na 86. V istem ča

su (1955—1958) — se pravi, brez 
letošnjih številk — je nacional
ni dohodek porastel za 59 %. 
Letošnji uspehi seveda tudi ta 
procent znatno povišujejo.

Nadalje, komaj so kritiki do
dobra »obdelali« našo agrarno 
politiko in »dokazali«, da je na
še kmetijstvo pred popolnim 
polomom, smo radi na tern pod
ročju začeli žeti takšne eko
nomske rezultate, ki so v ne
katerem oziru edinstveni v sve
tu in ki so nam že v samem 
začetku večjega vlaganja v po
ljedelstvo omogočili, da se na 
primer, odrečemo uvoza pšeni
ce saj letošnja kmetijska pro

izvodnja znaša 54 % več od 
povprečja za 1951—1955. In ne 
samo to, danes — hitreje kot 
pa smo sami pričakovali — sto
jimo na pragu likvidacije zu
nanjega plačilnega deficita, kar 
ne pomeni samo, da se jugo
slovansko gospodarstvo postav
lja ma lastne noge ob povečani 
dinamiki, marveč kaže obenem 
tudi na nove možnosti za da li
nji napredek socialističnih od
nosov in da1jnji razmah vseh 
socialistenšli družbenih faktor
jev v deželi.

Predvidevanja, ki so bila v 
osnovi zaključkov Izvršnega 
komiteja Zveza komunistov Ju
goslavije iz 1956. leta o nov' 
usmeritvi našega gospodarstva, 
so se potemtakem pokazala kot 
pravilna. Postavljeni cilji so v 
kratkem roku in v veliki meri 
doseženi.

V tem okviru so ostvarjena 
nudi predvidevanja na področju 
življenjskega standarda delov
nih ljudi in stabilizacije trga. 
Čeprav ne vselej enakomerno

in ne brez prehodnih padcev, 
ki kažejo, da problem še vedno 
n: rešen v celoti, se vendarle 
življenjski pogoji naših delov
n ih ljudi iz leta v letopoboljšu
jejo. To se je odrazilo pred
vsem v porastu skupne osebne 
potrošnje, katera bo po predvi
devanjih koncem letošnjega le
ta za eno tretjino večja kot pa 
je bila 1956.

Vsa ta dejstva dokazujejo, 
da je naš novi gospodarski si
stem že zdavnaj prenehal biti 
eksperiment,. Ta sistem ne le, 
da že funkcionira kol izredno 
dinamičen mehanizem v rokah 
delovnega ljudstva, to je njego
vih samoupravnih organov, 
marveč nosi v sebi tudi izred
no močne faktorje stimuliranja 
splošnega gospodarskega na
predka in hitrega razvoja pro
izvajalnih sil. Skrajni čas je, 
da se tudi kritiki našega go
spodarskega sistema iz inozem
stva ostresejo apodiktičnih ob
tožb in predsodkov, kajti re
zultat , ki jih vsakodnevno do
segajo naši ljudje, vse bolj 
prepričljivo demantirajo kriti
ke in sesta vljajo preroke na laži. 
Bilo bi mnogo bolje, ko bi pri
jateljsko, brez predsodkov in 
dajanja dogmatični etiket, me
njali medsebojno iskustvo v ko
rist narodov in v interesu sploš
nega napredka človeštva.

Isto velja tudi za razvoj na
šega socialističnega demokra
tizma, odnosno sistema družbe
nega samoupravljanja. Komaj 
pred desetimi leti so potekle 
prve iniciative v praksi za upo
stavljanje delavskega samo
upravljanja. Danes pa so de
lavski sveti že izredno močan 
politični in materialni faktor, ki 
vrše odločujoč vpliv na razvoj 
našeza gospodarstva. Razen te
ga je v lem času samouprav
ljanje v proizvodnji dopolnjeno
tudi s sistemom samoupravnih 
komun in s samoupravljanjem 
delovnih ljudi na področju so
c ia ln i zdravstvenih in drugih 
ja v n i služb.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Posvet o razvoju
v m a r ib o rsk e m , c e ljsk e m  

in  so b o šk e m  o k ra ju

V ponedeljek se je sestal pod
predsednik Zveznega izvršnega 
sveta Edvard Kardelj s politič
nim aktivom iz mariborskega, 
celjskega in soboškega okraja. 
Na posvetovanju so govorili o 
nekaterih tekočih problemih in 
o perspektivnem razvoju vsega 
tega področja. Sestanku so pri
sostvovali tudi predsednik Ljud
ske skupščine LRS Miha Ma
rinko, podpredsednik Zvezne 
ljudske skupščine Franc Lesko
šek-Luka, predsednik Izvršnega 
sveta LRS Boris Kraigher, 
podpredsednica Glavnega od
bora SZDL Slovenije Vida 
Tomšičeva, podpredsednik Iz
vršnega sveta LRS Viktor Av
belj, član Izvršnega sveta LRS 
Tone Bole, predsednik Glavne 
zadružne zveze Slovenije Jože 
Ingolič, sekretarji okrajnih ko
mitejev ZKS Miloš Ledinek, 
Franc Simonič in Jan Ro«, 
predsedniki okrajnih ljudskih 
odborov Jože Tramšek, Riko 
Jerman, Rudi Čačinovič in dru
gi-

Tovariš Edvard Kardelj med govorom

Sedemdeset tisoč ljudi je bilo na veličastnem zborovanju na Glavnem trgu v Mariboru



Brez delavskih svetov, komune in samoupravnih 
organov ne bi bilo takih gospodarskih uspehov

(Nadaljevanje s 1. strani)
Razni kritiki so nam pred 

leti t udi tu prerokovali polom, 
neki pa že danes trde — celo v 
imenu marksizma — da delav
ski sveti vodijo gospodarstvo v 
propad, češ da je delavec spo
soben gledati na stvari samo s 
stališča svojega osebnega inte
resa, da pa nikakor ne more 
razumeti skupnih družbenih in
teresov.

Če bi bilo to res, potem bi 
bilo, seveda, nesmiselno govo
riti o solidarnosti delavskega 
razreda.

Toda pustimo take in podob
ne »argumente« ob strani. Pra
ksa sama je najboljši sodnik 
tudi na tem področju. Kombi
nacija decentralizacije gospo
darskega upravljanja z demo
kratizacijo upravnih organov v 
gospodarstvu, komunalni iz
gradnji ter socialnih službah je 
privedla do tega, da pri nas da
nes ni razlike med centrom in 
periferijo v živem naporu de
lavnih ljudi na razvijanju pro
izvodnih sil in družbenih služb. 
isti, stimulativni faktorji delu
jejo vsepovsod. Čeprav šele v 
klici, se vendar pri nas kakor 
na dlani javno vidi proces od
miranja razlik med mestom :n 
vasjo, med centrom in podeže
ljem. Brez takegk demokratič
nega mehanizma v gospodar
skem upravljanju, se pravi, 
brez delavskih svetov, komun 
in družbenega samoupravljanja 
sploh in močnega stimulusa, ki 
leži v tem sistemu, si ne bi bilo 
mogoče zamisliti gospodars kih 
uspehov, o katerih sem prej 
govoril.

In zato mi, v nasprotju z 
omenjenimi kritiki, slabosti na
šega gosipodarskega in politič
nega sistema vidimo prav v 
tem, da doslej še nsm-o uspeli 
— ker nas v tem ovirajo mate
rialni faktorji, se pravi, stopnja 
gospodarskega razvoja — da bi 
mehanizem družbenega samo
upravljanja zaživel v svoji celo
ti in z vsa svojo demokratično 
in humanistično vsebino. Toda, 
za uresničenje tega cilja se 
bomo vztrajno borili.

Sistem družbenega samo
upravljanja, ki ga razvijamo, 
je klica novih socialističnih od
nosov, iz katerih postopno iz
ginjajo elementi mezdnih od
nosov, ki so bili še zelo močni 
v prejšnjih pogojih centralizi
ranega državno-administrativ
nega upravljanja s proizvodnjo 
in razdelitvijo. Lahko smo po
nosni,. da s tem sistemom pre
bijamo nove poti socialist ene
mu napredku. Ne bom pretira
val  če rečem, da je v tem delu 
pomemben delež Komunistične 
partije in narodov Jugoslavije 
splošnemu napredku človeštva.

Tovarišice in -tovariši!
Zveza komunistov Jugoslavi

je je bila v selej tudi dosled
ni iniciator politike miru, mi
roljubne koeksistence med dr
žavami raznih družbenih siste
mov in vsestranskega mednarod
nega sodelovanja. Socialistična 
Jugoslavija je tudi v svoji pra
ksi nenretrgano potrjevala svo
jo privrženost taki politiki,.

Bili smo vedno trdni in ne- 
omibljrvi v obrambi svoje ne
odvisnosti, pravice. da sami 
odrejamo pota svojega notra
njega, razvoja in zunanje po
litike. Dosledno smo podpirali 
in v praksi izvajali princip, da 
je treba mednarodne spore re
ševati na miren način, z razgo
vori, s težnjo za sporazumeva
njem.

Za tako politiko se nemo 
odločili pod vplivom nekih na
ivnih pac i f ič n ih iluzij, mar
več zato, ker smatramo, da v 
današnjem svetu že nastajajo 
realne možnosti, da se člove
štvo za vselej osvobodi nevar
nost: nove svetovne voljne, ako 
bodo vsi .socialistični in napred
ni faktorji v današnjem svetu 
znali voditi dosledno politiko 
miroljubne koeksistence.

Za . moderno tehniko vojne 
niso prepreke ne oceani ne 
prostranstva. Ona briše razlike 
med fronto in zaledjem. Ona 
preti z najstrašnejšo vojno med
sebojnega uničevanja. Samo bi
stvena sprememba v odnosu sil 
v korist ene strani hi lahko 
odprla šanse za zmagovalca. To
da s tem danes n ihče v svetu 
ne more računati. Zato je so
dobna vojna tehnika sama po 
sobi postala argument proti 
vojni, kajti ona dokazuje vse 
širšm  množicam po vseh de
želah sveta, da je  človeštvo 
vstopilo v epoho svojega raz
voja, v kateri postaja vojna 
med ljudmi in njihovo medse
bojno uničevanje abmrdna.

Ali ideološke razlike v svetu 
zahtevajo vojno? Ne. one je 
ne zahtevajo, one je nikoli v 
zgodovini sami  po sebi niso

zahtevale, četudi so pogosto 
bile lažna fasada za vojne, k' 
so jih vodili zaradi drugih 
razlogov in ciljev. Tud: seda
nji' čas nima nobenih potreb 
po ideoloških vojnah. Sociali
zmu niso potrebne bonaparti
stične vojne. Njegove sile se 
bodo razvijale toliko hitreje, 
koliko trdnejši bo mir, koli
kor bolj bo popuščala medna
rodna napetost, kajti prav v 
takih pogojih se bodo oči ljud
skih množic, ki so danes zastra- 
ševane z nevarnostjo vojne, o
brni le k notranjim problemom 
njihovih lastnih dežel. A agre
sivni imperialistični krogi v 
kapitalističnih deželah, ki bi 
bili p r ipravljeni prevzeti na 
sebe riziko nove svetovne voj
ne, so slab: in danes nimajo 
resnejše podpore ne v množi
cah ne v odgovornih vladah. 
Nobenega razloga ni dvomiti, 
da bo njihov vpliv tudi dalje 
slabil, vzporedno z vse močnej
šim uveljavljanjem politike ko
eksistence.

Iz vseh teh in drugih razlo
gov smo, potemtakem, lahko 
čvrsto prepričani, da je nevar
nost tretje svetovne vojne mo
goče odkloniti, če bodo odgo
vorni ljudje vseh narodov za
res storili vse, kar je mogoče,

da bi, se aktualni sporni pro
blemi v svetu potrpežljivo re
ševali z metodami pogajanj in 
sporazumevanja. A ta meto
da bo, seveda, zlasti v seda
njih pogojih, uspešna samo te
daj, če bodo v vseh fazah raz
govorov vsi faktorji vedno 
imel: pred očmi izhodno točko, 
k i se ji danes pravi: status quo 
in varnost za vse.

To seveda ne pomeni, da se 
mi, zavzemamo za večni status 
quo. Ne, status quo je lahko 
samo izhodna točka za regu
liranje mednarodnih odnosov 
in popuščanje napetosti v teh 
odnosih. V mirnejši medna
rodni atmosferi naj potem na
rodi sami rešujejo svoje pro
bleme. In prav nobenega dvo
ma ni, da jih bodo tudi reše
vali.

Vz-emmo nemški problem. 
Prav gotovo je, da razdeljena 
Nemčija zaostruje mednarodne 
odnose, predstavlja pretnjo mi
ru. Toda prav tako jasno je 
tudi, da poskus zediniti Nem
čijo na način, ki hi tehtnico 
v odnosu sil med dvema tabo
roma obrnil v korist ene ali 
druge strani, pomeni še večje 
zaostrevanje mednarodnih od
nosov in celo vojno.

Očitno je, da je v sedanjih.

pogojih problem zedinjenja 
Nemčije nerešljiv, ako se re
šitev zamišlja kot samostojen 
akt po tem ali onem defini
tivnem pravnem receptu. Zato 
smo bili mi vedno mišljenja, 
da je potrebno priznati dej
stvo, da obstojata dve nemški 
državi, kot nespremenljivo 
stvarnost, in prepustiti samim 
Nemcem, da se postopno spo
razumevajo o sodelovanju in 
zedinjenju. bodisi preko neke 
vrste konfederacije ali unije 
ali na dragi način. To bi bil 
vsekakor daljši proces, na ka
terega bi seveda pospeševalno 
al i zaviralno vplival splošen 
razvoj mednarodne situacije, 
toda obe Nemčiji bi se v tem 
procesu nedvomno p ribliževali 
draga drugi in tudi prej ali 
slej našli pot k zedinjenju, 
kolikor bi kure na popuščanje 
mednarodne napetosti in na
koeksistenco odnesel končno 
zmago v razvoju mednarodnih 
odnosov.

V vsakem primeru pa bi ta 
metoda reševanja nemškega 
vprašanja omogočila, da se v 
sedanjem trenutku nemško 
vprašanje potisne nekoliko v 
stran, da se spremeni v ne
kem smislu v sekundarno

vprašanje, ki ne bi bilo več 
ovir a za reševanje drugih 
problemov, takih kot so raz
orožitev, prepoved atomskega 
orožja, definitivna prekinitev 
poskusov z atomskim orožjem, 
sistem kolektivne evropske var
nosti itd. Prepričani smo, da bi 
v taki a tmosferi bilo mogoče 
najti kompromisno rešitev tudi 
za Berlinsko vprašanje.

Razumljivo je, po vsem tem, 
da smo dali polno podporo ne
davni iniciativ predsednika so
vjetske vlade Hruščeva o sploš
ni razorožitvi. Seveda nimamo 
nobenih iluzij, da je ta predlog 
že v naprej sprejemljiv za dru
go stran. Da bi postal sprejem
ljiv, ga je treba maksimalno 
prilagodit; realnemu stanju 
stvar: v današnjem svetu. Toda 
leti predstavljajo zdravo osno
vo za razgovore in veliko šanso 
za ustvaritev epohalnega pre
obrata človeštva k vzpostav
ljanju trajnega miru med na
rodi. Seveda, potrebno etapno 
reševanje te velike naloge. To
da že sam sporazum o potrebi 
takega etapnega reševanja, ka
korkoli omejeni bi bili začeta 
koraki, bi izredno mnogo po
menil v ustvarjanju potrebnega 
zaupanja med narodi.

Zv eza  k om u n istov  J u g o sla v ije  je  v se le j b ila  a k tiv e n  b o rec
z a  m ir  in  m e d n a r o d n o  so d e lo v a n je  n a  b a z i a k tiv n e  k o e k s is te n c e

Včasih slišimo kritike, ki pra
vijo, da je takšna orientacija 
dokaz, da živimo v praznih pa
cifističnih iluzijah, ali pa celo, 
da je posledica neke naše ten
dence »olepševati kapitalizem«.

Očitati nam, ki smo z orož
jem v rokah dokončali gospod
stvo kapitalizma v naši deželi, 
da želimo »olepšati« kapitali
zem, je seveda absurdno po
četje. Tudi se mi povsem do
bro zavedamo, da so družbeni 
faktorji v današnjem svetu, 
ki se zoperstavljajo takemu 
razvoju, še vedno zelo močni 
in da so — pod določenimi po
goji — še vedno sposobni dati 
razvoju mednarodnih odnosov. 
drugo, negativno smer. Toda 
prav zato smatramo, da mo
rajo sile miru in socializma sto
riti vse, da ne dajo nikakrš
nega orožja v roko tem poten
cialnim faktorjem agresije, ki 
danes nimajo odločilnega vpli
va v svetu. Prav zato je izhod
na točka naše zunanje politike 
prepričanje, da je sicer zmaga 
miru postala realen cilj, ali da

je tudi od metod in prakse sil
miru in socializmav veliki me
ri odvisno, ali bo ta cilj ostvar
jen ali ne.

Potemtakem orientacija na 
politiko koeksistence zahteva 
tudi ustrezne metode v praksi 
mednarodnih odnosov. Mi smo 
v naši zunanji politiki iskali 
take metode in jih skušali upo
rabiti. Dale so nedvomne rezul
tate, saj si je socialistična Ju
goslavija prav z njimi pridobila 
ugledno mesto v krogu narodov.

Prav zaradi tega smo tud: z 
zadovoljstvom pozdravil: idejo 
o sestanku na najvišji ravni in 
obisk predsednika vlade Sovjet
ske zveze Hruščeva Ameriki. 
Prepričani smo, da so to me
tode. ki lahko resno prispevajo 
ustvarjanju a tmosfere zaupa
nja. ki je prvi pogoj sporazu
mevanja.

V najnovejšem času se po

javlja še en faktor, ki lahko 
odigrati izredno važno, da, od
ločilno vlogo v utrditvi miru 
— lahko pa se sprevrže tudi v 
svoje nasprotje, ako zgodovin
ski trenutki ne bodo pravilno 
izkoriščeni v korist miru.

Mislim tu na prodor človeka 
v vesoljni, prostor. Epohalni 
rezultati znanstvenikov cele vr
ste dežel, a zlasti sovjetskih, 
odpirajo v tem pogledu pred 
človeštvo neslutene perspekti
ve. Pred dejstvom, da stoje 
pred človeštvom tako ogrom
ne 'naloge, kot je osvajanje ve
soljnega prostora, izgubljajo 
mnogi problemi iz sedanjih 
mednarodnih odnosov, ki iz
gledajo veliki, na svojem po
menu. Prav nobenega dvoma 
ni, da nobena posamezna dr
žava, ne glede na to, kako ve
lika je, ne bo v stanju, sama 
prenašati bremena raziskoval
nega dela na področju, prodira
nja v vesoljstvo. Tu so potreb
ne združene sile vsega člove
štva. Ta skupen interes, ki bo 
nedvomno igral vse važnejšo

vlogo v razvoju človeštva, bo 
nedvomno posiopoma krepil pri 
narodih občutek medsebojne 
odvisnosti in s tem tudi trdnej
šo orientacijo k miru. Ogromni 
izdatki, ki danes gredo za obo
rožitev, bi bili lahko izkoriščen 
prav za pospešitev teh razisko
vanj. Srečni bi bili, če bomo 
nekega dne videli pri skupnem 
delu za nadaljnje prodiranje 
človeštva v vesolje predstavni
ke vseh narodov z ene in druge 
strani današnjih blokovskih ba
rijer, ki lahko v večji ali manj
ši meri prispevajo v teh napo
rih.

Drugi veliki problem ki vse 
bolj predstavlja skupen inte
res vsega človeštva, je  pro
blem nerazvitih dežel, zlasti 
dežel Azije, Afrike in Južne 
Amerike. Prepad med bogatim 
in siromašnimi postaja vse glob
lji in predstavlja vse večjo.

rekel bi, glavno pretnjo miru 
človeštva. Povsem jasno je, da 
se narodi, ki so iz teh ali onih 
razlogov zaostali v svojem go
spodarskem razvoju, ne bodo 
pomirili s svojim zaostajanjem 
in siromaštvom. Imajo tudi pol
no pravico, da se ne pomiri jo. 
To pa pomeni, da bomo v raz
dobju, ki je pred nami, priče 
mnogih notranjih socialnih pre
tresov, pučev, revolucij, držav
ljanskih vojn itd. v nerazvitih 
deželah. Vsak od teh pojavov 
istočasno tudi nosi v sebi klice 
nevarnosti, da se v sedanjih po
gojih mednarodne napetosti 
spremeni v splošno svetovno 
vojno.

Ti problemi se ne dajo re
šiti z nobenimi deklaracijami 
na papirju, pa tud ne z ustvar
janjem mednarodnih policijskih 
sil Organizacije združenih na
rodov, niti s  kontrolnimi komi
sijami in podobno. Edina reši
tev tega problema je v sistema
tični in velikopotezno organiz
rami enotni mednarodni akciji 
za finansiranje razvoja proiz

vajalnih sil nerazvitih dežela. 
Odlašati reševanje tega najbolj 
ostrega vprašanja sodobnega 
človeštva, pomeni istočasno, pre
vzemati na sebe odgovornost za 
vse tisto, kar se neobhodno mo
ra dogoditi v pogojih, ko so 
vse večje množice človeštva ta
korekoč brez vsake perspektive 
obsojene na propadanje v si
romaštvu. Nihče nima pravice 
kazati se iznenadenega, če se 
v takih pogojih narodi lote
vajo orožja, državljanskih 
vojn, ali če se zatekajo k raz
nim oblikam diktatur, če se 
rogajo »demokratičnim idea
lom« bogatih, ali se zatekajo v 
široke ljudske revolucije. Pro
blemi teh deželi postajajo vse 
bolj problemi vsega človeštva. 
S takega stališča je potrebno 
tudi iskati metode za reševanje 
teh problemov.

Ne bom se spuščal v druge

aktualne probleme iz medna
rodnih odnosov. S tem krat
kim orisom problemov sedanje 
mednarodne situacije in pa sta
lišč, ki jih socialistična Jugo
slavija zavzema pri reševanju 
teh problemov, sem hotel po
kazati na primem samo eno, 
namreč, da je Zveza komuni
stov Jugoslavije tudi na pod
ročju zunanje politike bila vse
lej aktiven borec za mir in 
mednarodno sodelovanje na ba
zi prin c ipa aktivne miroljubne 
koeksistence. Mi smo globoko 
prepričani v neobhodnost zma
ge socializma po vsem svetu. 
Toda narodi naj se sami odlo
čajo in s sredstvi, ki ustrezajo 
njihovi notranji družbeni struk
turi, kako bodo živeli in kako 
se bodo vključevali v splošni 
proces napredka človeštva. In 
prav zato. da bi bil ta napredek 
hitrejši, je potreben človeštvu 
m ir.

Tovarišice in tovariši!
Ne bom se spuščal v analizo 

rezultatov na drugih področjih 
našega družbenega življenja, 
ker mi tega čas ne dovoljuje.

Čeprav napredek ni enako
meren in marsikdaj ni zadovo
ljiv s stališča obstoječih mož
nosti, čeprav nas pogosto ovira
jo stare navade in metode, o
stanki gosposkega odnosa do 
delovnega človeka in zastarele 
miselnosti itd., itd., vendar lah
ko trd mo, da ni področja, na 
katerem ne bi bile bolj ali 
manj izdelane socialistične kon
cepcije nadaljnjega razvoja in 
na katerem ne bi bili v tej 
smeri doseženi vsaj začetni re
zultati.

Za 'kratko dobo 15 let,so vse 
to izredno pomembni rezultati. 
Le-ti kažejo, kako pritlikav' 
in kratkovidni so, in kako po
stopno postajajo tudi smešni 
tisti desorieniirani posamezniki 
ali politični špekulanti, ki se 
n ikakor ne morejo sprijazniti z 
dejstvom, da bodočnost demo
kracije ni v politični špekula
ciji profesionalnih politikov, 
marveč v vse širšem razvoju 
družbenega samoupravljanja, 
pa zato v naš praksi vadijo in 
žele videli samo slabosti in ne
gativne pojave, a ne vidijo ti
stega, kar je b istveno in kar 
daje moč naši socialistični skup
nosti.

V našem sistemu družbenega 
samoupravljanja je mesto za 
vse, ki žele aktivno in praktič
no delati v korist delovnega 
človeka in družbene skupnosti; 
tudi za tiste, ki ne sprejemajo 
dialektičnega materializma in 
se ne zaprisegajo na Program

Zveze komunistov Jugoslavije.
Toda vsakdo, še se ozira le na
zaj in ki še vedno živi v iluziji, 
da je  naši družbi mogoče vsi
liti zastarele organizacijske obli
ke, se bo nujno našel ob strani, 
na mrtvi periferiji osnovnih 
družbenih tokov. Ta proces 
včasih dobiva tudi tragične ob
like, toda težko je pomagati 
ljudem, ki si sami ne znajo po
magati.

Tovarišice in tovariši!
To pa ne pomeni, da je ko

nec naporov in težav ali pa da 
pri nas ni mnogo pojavov, ki 
zaslužijo ostro kritiko. Napre
dek ne počiva na samohvalje
nju, marveč na stalnem kri
tičnem odnosu do vsega, kar 
je ustvarjeno, seveda ne v tem 
smislu, da je treba zanikati 
vse, kar obstoji, marveč, da je 
treba realistično oceniti, kaj je 
trajnejši rezultat, kaj le pre
hodna oblika, kaj pa se je v 
praksi pokazalo kot negodno, 
nepravilno ali kot izrodek in 
socializmu tuj pojav. Tak od
nos do stvari mora veljati tako 
za posameznika kakor za druž
beno skupnost v celoti. Zato 
letos, ko praznujemo 40. oblet
nico Komunistične par tije Ju
goslavije, ne moremo govoriti o 
njen ih uspehih oziroma o uspe
hih narodov Jugoslavije v tem 
razdobju, ne da bi obenem tudi 
kritično pregledali stanje stva
ri in si postavili nove naloge, 
ki naj pospešijo splošen napre
dek naše dežele, v skladu z nje
no naraščajočo gospodarsko 
močjo .

Meni je, seveda, v okviru da
našnjega zborovanja nemogoče 
govorit; podrobneje tudi o teh 
problemih, ker za to ni časa. 
Dovolite mi, potemtakem, da se 
zadržim  samo na nekatorih ak
tualno problemih naše notranje 
politike.

Predvsem bi želel reči nekaj 
besed o materialnih okvirih, s 
katerimi moramo računati v 
naši gospodarski politiki v raz
dobju, ki je pred nami.

Uspehi, ki smo jih dosegli v 
zadnjih letih, so tu in tam po
vzročili vrtoglavico v glavah 

l j udi. Nekate ri namreč mislijo, 
da nam je sedaj vse mogoče 
doseči, pa v isti sapi zahtevaj o 
bistveno povečanj e investicij, 
življenjskega standarda, budže
tov. sredstev za socialno zava
rovanje itd. Če bi nasedli ta
kim zahtevam, bi se prav lah
ko zgodilo, da bi se znašli v 
takih gospodarskih disproporci
jah. ki bi nas lahko vrgle za 
nekaj let nazaj. Ni treba poza
b iti, da smo rezultate posled
n jih let dosegli prav zato, ker 
smo se realistično orientirali na 
done materialne možnosti, vzbu
dili n nagradili iniciativo za 
maksimalno izkoriščanje teh 
možnosti in vzeli kurz na naj
večjo mogočo skladnost osnov
nih faktorjev gospodars kega 
razvoja. — Nesmiselno bi bilo 
v trenutni vrtoglavici zaradi u
spehov podkopati prav tiste
faktorje, ki so nam te uspehe 
prinesli. Potemtakem se mora
mo sedanjega kursa brezpogoj
no držati tudi vnaprej, če ho
čemo imeti rezultate.

P r  tem ni treba pozabiti, da 
Jugoslavija, kljubh doseženim 
velik im  rezultatom, kot celota 
še ni dosegla nacionalnega do
hodka, ki bi jo izravnal z raz
vitimi deželami Potrebno je, 
potemtakem, vložiti še zelo 
mnogo naporov pri razvijanju 
proizvajalnih sil, da bi dosegli 
ta cilj.

Razvoj jugoslovanskega go
spodarstva. danes zlasti še ved
no obremeujuie dejstvo, da 
imamo v Jugoslaviji še znatne 
gospodarsko zelo zaostale ra io
ne. v katerih je  produktivnost 
dela na izredno nizkem nivoju 
in zato je tudi nacionalni do
hodek tako nizek, da ne zado
šča niti za pokrivan je minimal
mo neobhodnih družbenih služb 
v fak h krajih. Ena prvih naših 
nalog mora biti potemtakem 
tudi še v naurei. pomagati tem 
krajem k hitre jšemu gospodar

(Nadaljevanje na 5. strani)

Tovariš Kardelj v razgovoru po zborovanju
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Zveza komunistov Jugoslavije 
se bori za človeka, za napredek
človeštva in za mir med narodi

(Nadaljevanje z 2. strani) 
skemu razvejil, s čemer se bo 
istočasno povečal tud prispevek 
prebivalstva teh področij k 
skupnim jugoslovanskim potre
bam in s tem tudi  k izboljšanju 
življem jakih pogojev za vse na
še delovne ljudi.

Nadalje, če tudi srno doslej 
precej storili v smeri prema
govanja notranjih d isproporcev 
v našem gospodarstvu, ki so 
nastali zaradi burnega in spo
četka nujno enostranskega raz
voja, se moramo na tem pod
ročju še vedno boriti z velikim 
težavami.

Vzemimo na primer naše 
kmetijstvo. Doslej smo bolj 
ali manj re š ii vprašanje pše
n ice in koruze, tako da nam 
pšenice ne bo treba več uva
žati — razen morda pri izred
no sla b ih vremenskih pogojev 
— in da bomo imeli znatne 
količne koruze bodisi za raz
voj živ noreje, bodisi za izvoz. 
Zdaj smo na poti, da v rela
tivno kratkem času rešimo tu
di vprašanje mesa. Se več, ži
vinoreja postaja sedaj ono 
področje našega kmetij stva, 
čigar rezultati bodo celotno 
kmetijsko proizvodn jo dvignili 
na višjii nivo. Da bi to dose
gli, je seveda treba investirati 
v razvoj živ noreje. Pri tem je 
treba računati tudi z dejstvom, 
da bo potrošnja mesa izredno 
hitro rasla vzporedno z rastjo 
individualnega dohodka prebi
valstva. Letos smo imeli, na 
p r imer, znatno večje tržne pre
sežke mesa kot lani, pa vendar 
je čutiti po m a n jan je goveje
ga mesa. Seveda, v veliki meri 
je pomanjkanje govejega me
sa posledica izvoza, na katere
ga smo bili obvezni, in pa 
težnje km etijskih proizvajalcev, 
da zadrže čim več mlade živine 
za razplod in pitanje s či mer 
naš plan ni dovoli računal. Pa 
vendar, pojav pomanjkanja go. 
vejega mesa je predvsem posle
dica povečane potrošnje mesa, 
zlasti po mestih, k jer je zaslu
žek prebivalstva znatno pora
ste.  Pri vseh teh trenutnih 
težavah pa to ni poj av, ki bi 
nas trajneje pritiskal. Sedaj je 
stanje že v naši ži vinoreji tako, 
da bomo imeli zadostne količine 
sv n iskega mesa za kritje vse h  
potreb predvidene potrošnje. 
medtem ko bomo imeli z gove
j im mesom morda še neke te
žave v pv i  polovici p r ihodnje
ga leta, v drugi polovici leta pa 
bo tudi proizvodnja govejega 
mesa v glavnem že dosegla po
trebe trga, seveda s pogojem, 
če bodo storjeni vsi potrebni 
napori za realizacijo živinorej
skih programov, ki so si j ih po
slave naše kmetijske organi
zacije.

To pa ni edini problem, k i je 
preostal na področju našega 
Kmetijstva. Nove metode obde
ovanja zemlje dajejo vse večje 
hektarske donose tudi v vseh 
drugih panogah kmetijstva. V 
neposredni proizvodnji se stro
ški proizvodnje vse bolj znižu
jejo. Toda preden ti p r idelki 
pridejo na trg, se stroški pove
čujeta iznad možnosti kupne 
mnči našega prebivalstva. To 
povečevanje stroškov ni samo 
posledica povečan ;a cen s stra
ni trgovskih pod topi, na kar 
se po navadi najprej pomisli, 
čeprav je to nedvomno tudi do
ločen faktor v podraževaniu 
kmetijskih pridelkov. — Toda 
na jodločnejši faktorji v tem 
pogledu so materia lne narave. 
Zaostal je transport, pridelki 
se vozijo z njiv po nemogočih 
pol skih poteh, nimamo dovolj 
skladišč, hladilne; železniško 
omrežje ne zadostuj e in vago
nov tudi ni dovolj; nimamo 
zadosti predelovalue industrije 
na podlagi kmetijske proizvod
nje; trgovinska mreža je še 
vedno tehnično preslabo oprem
ljena itd.. Za današnji, buren 
polet kmetijske proizvodnje ie 
neobhodno potrebno znatno po
večati vse te kapacitete. Če te
ga ne storimo, lahko resno otež
kočimo ali pa celo onemogočimo 
nadaljnje uspehe v neposredni 
kmetijski proizvodnji in nadalj
nje izboljšanje življenjskega 
standarda, k i je seveda v ve
liki meri odvisen od cenen :h 
prehranbenih proizvodov. Po
temtakem ie relativno znižanje 
cen kmetijskih proizvodov mo
goče samo s pogojem, da do
sežemo znatno znižanje stro
škov v proizvodnji. predelavi, 
transportu in trgovini. Tu. bo
mo morali, potemtakem, vlagati
nova družbena sredstva.

Vzemimo, na primer, vpraša
nje trgovine. Se pred nekaj leti 
smo diskutirali o tem, ali naj 
trgovino po komunah in okra
jih centriliziramo ali decen

traliziramo. Tedaj smo prišli 
na osnovi prakse do sklepa, da 
bi centralizacija trgovine, v po
gojih njene prmitivne oprem
ljenosti, pomeni la imeti bi ro  
kraitizirano in drago trgovino.. 
Mislim, da je bil tak sklep te
daj pravilen. Danes pa se po
ložaj v trgovini menja. Nasta
jajo velika moderna podjelja,. 
k’ združujejo hladilnice, skla
dišča, transport, obrate za pa
kiranje itd. Taka velika, mo
derno opremljena podjetja so 
sedaj že sposobna sama po 
sebi, brez administrativnega 
vmešavanja, premagovati bra
njevsko razdrobljenost, zože
vati stroške protavodnje, pove
zovati se di rektno s proizvajal
cem in voditi dolgoročno politi
ko rezerv. Taka podjetja dejan
sko predstavljajo faktorje, s 
katormi je edino mogoče zares 
stabilizirati naš trg prehranbe
n ih prozvodov. Sredstva, vlo
žena v taka podjetja, so obenem 
vložena v stabilizacijo trga in 
v korist izboljševanja življenj
skih pogojev prebivajva. Zal 
smo danes šele na začetku iz
gradnje takih podjetij. Podob
no je tudi z našim potrebami 
v razvoju železniškega prome
ta. Razen tega, doseženi nivo 
industrijske proizvodnje že ka
tegorčno zahteva, da poveča
mo kapacitete v metalurgiji, v 
proizvodnji železa, jekla, bar
v as ti metalov itd., da ne go
v o rimo o energetiki, o industriji
ji široke potrošnje in drugih 
področjih industrijskega razvo
ja.

Vse to govori o tem, da nika

kor ne smemo misliti na bistve
no zmanjševanje investicij v 
skupni razdelitvi nacionalnega 
dohodka, ker b i s tem samo Za
vrli splošen napredek naše 
skupnosti.

Po drugi strani pa je tudi ja
sno, da se delež investicij v 
skupni razdelitvi relativno ne 
sme bistveno povečevati, zlasti 
ne na račun predvidenega iz
boljševanja življenskih pogo
jev delovnega človeka. Naša 
lastna praksa je pokazala, da je 
težnja k višjemu življenjskemu 
standardu izredno pozitiven n 
stimulativen faktor v gospo
darskem razvoju, če gre v ko
rak z naporom, da se doseže 
večja  produktivnost dela. Z 
drugimi besedami, ne moremo 
in ne smemo bistveno menjati 
odnosa med investicijami in 
osebno ter komunalno in drugo 
družbeno potrošnjo, bodisi na 
škodo ene ali druge strani, to
da v nadaljnji izgradnji naše
ga gospodarskega sistema mo
ramo še v večji meri kot doslej 
spraviti osebni dohodek delov
nega človeka in s lem dohodek 
komune v odvisnost od produk
tivnosti dela in naporov za raz
vijanje proizvodnih s il z last
nih sredstev komune in kolek
tivov. A rezerv je v tem pogle
du pri nas še zelo mnogo.

Tako stanje stvari nam nala
ga kot na bolj pomembno nalo
go v razvoju celotnfega našega 
gospodarskega sistema, da po
spešimo delo v nadalj njem raz
voju stoema razdeptve dohod
ka. vključno pri tem tudi pla
čilnega sistema v samb pod
jetjih, k i — zdi se mi — za
ostaja za razvojem razdelitve 
med družbeno skupnostjo in 
podjetjem. Z letošnjim nači
nom razdelitve dohodka smo si
cer tudi v tem oziru napravili 
velik korak naprej. Pa venda r 
je celoten s istem še vedno 
obremenjen s slabostmi in nosi 
v sobi, ne le vrsto destimulativ
nih faktorjev, marveč tudi raz
novrstne vzročnike neenakosti 
med raznimi kolektivi, marsi
kdaj tako velike, da spravljajo 
v dvom sam socialistoni prta
cip-nagrajevanja po delu. Tu 
ne mislim, seveda, na materi
alno neenakost, ki nastane kot 
rezultat različnih delovnih na
porov, ki je v sedanjih pogojih 
naravna in nujna, marveč na 
neupravičeno neenakost, ki je

rezultat zunanjih vplivov in 
neenakega delovanja instru
mentov. Mislim, da bomo že v 
teku leta 1960 sposobni napra
viti na tem področju nove ko
rake naprej, ki nas bodo še 
bolj približali cilju, ki smo si 
ga postavili, namreč omogočiti 
— z vskladitvijo samouprav
ljanja v proizvodnji s samo
upravljanjem v razdelitvi —  
slehernemu kolektivu in sle
hernemu posamezniku ter sle
herni komuni, da na podlagi 
lastnih naporov za večjo pro
duktivnost dela in hitrejši raz
voj proizvajalnih sil lahko sa
mostojno in dolgoročno plani
rajo porast svojega dohodka in 
s tem tudi osebnega življenj
skega in splošnega družbenega. 
standarda. A to je prav bistvo
takih socialističrnih odnosov, ki 
omogočajo polni in svobodni 
razmah vseh socialističnih eko
nomskih faktorjev, in to ne v 
smeri uvajanja ali pa tolerira
nja nekakšnega anarhičnega 
gospodarstva, kakor nam oči
tajo površni in nepravični k r 
tki, marveč prav kot potrdilo 
in ostvaritev enotnega družbe
nega pisna.

Na tej osnovi bo moral, se
veda, tudi vsak delovni kolek
tiv, v skladu s konkretnimi ka
rakteristikami proizvodnje iz— 
delati svoj lastni sistem razde
litve, oziroma nagrajevanja po
delu, sistem, ki bo nagrajevali 
vsakogar — se pravi posamezni
ka, kot  kot celoto in posa
mezne grupe in oddelke v de
lovnemu procesu — v skladu z  
doseženimi rezultati v produk
tivnosti dela. Ni, dvoma, da bo

do v našem sistemu hitreje do
segali rezultate v produktivno
sti dela in s tem tudi v porastu  
osebnih dohodkov in fondov 
podjetja tisti kolektivi, ki bo
do hitreje našli stimulativen si
stem nagrajevanja po učinku, 
ki ustreza karakterju njihove 
proizvodnje.

Sedanji sistem družbene raz
delitve s icer v nekaterih pogle
dih še zavira tako delo v pod
je t j i ,  vendar ne v toliki meri
da bi katerikoli d e lavski svet 
imel opravičilo, da drži križem- 
roke in da trpi nestimulativne 
metode nagrajevanja. Tako sla
nje se maščuje samim delav
cem, kajti zamegljujejo jim 
perspektivo, kako naj sami 
vplivajo na povečanje svojega 
zaslužka. Razen tega sistem na
grajevanja po pri ali podobno 
samo omogoča, da na račun ak
tivnih delovnih Ijudi žive tudi 
paraziti.

Že dosedanje izkušnje v uva
janju nagrajevanja po učinku 
kažejo lepe rezultate. Tako je 
na primer — da vzamem pri
mer iz vaše bližine — v Impolu 
v Slovenski Bis tr ici v teku pr
vega polletja letošnjega leta v 
pogojih novega smerna nagra
jevanja proizvodnja pri istem 
številu deavcev povečana za 
43% . dohodek podjetja za 45% , 
celokupni osebni prejemki de
lavcev pa za 31 °/o. Toda pone
kod, žal, prepočasi napredujejo 
z uvajanjem tega načina na
grajevanja Razen tega so b le 
doslej pri realizaciji tega prin
cipa nagrajevanja vse preveč 
angažirane le sindikalne orga
nizacije, medlem ko se drug 
družbeni faktorji niso vedno v 
polni meri zavzeli za to. Seve
da, potrebno je bolj sistematič
no organizirati tudi strokovno 
pomoč delavskim svetom pri 
reševanju teh problemov. Mi
slim. da se naši družbeni, orga
ni zlasti na tem področju pre
malo angažirajo.

Takih problemov je seveda 
še več, toda me bi se pri njih 
zadrževal.

Seveda je reševanje nalog te 
vrste samo ena stran neobhod
ne družbene aktivnosti vseh 
naših družbenih organov. Dru
ga stran naše aktivnosti mora 
biti posvečena borbi z raznimi 
subjektivn imi slabostmi, se pra
vi, s slabostmi, ki so proizvod 
samih ljudi, ne pa materialnih

okvirov, v katerih se giblje na
ša družbena izgradnja. Revo
lucija ii preko noč. prevzgo
jila ljudi v skladu z novimi 
odnosi, ki jih želimo ostvariti 
v socialistični družb.. To je dol
gotrajen proces, ki ni odvisen 
toliko od prepričevanja z be
sedami kolikor od pouka, ki ga 
daje vsakdanja praksa na de
lovnem mestu in v organih sa
moupravljanja. Pa vendar, tudi 
vztrajno zavestno vzgojno de
lo je izredno pomemben faktor 
našeg napredka. Potemtakem, 
tudi v bodoče naj bo v osnovi 
našega gospodarskega sistema 
materialna vzpodbuda, ki je 
grajena na delu. Produktivnejše 
delo mora dati večjo nagrado. 
Toda naši ljudje bi bili kratko
vidni borci za dinar, če ne bi 
stremel t udi k višjim ciljem, 
k vzgoji novega človeka, ki sta 
mu njegov osebni in skupni 
družbeni interes dva neločljivo 
porezana pojma takorekoč 
identična pojma. Zveza komu
nistov in Socialistična zveza 
delovnega ljudstva vztrajno o
pravi va tako vzgojno nalogo v 
ljudskih množicah, toda potreb
no je, da so v tej smeri aktivni 
vsi naši družbeni organi in vse 
Organizacije.

V tej smer se je potrebno 
boriti včasih tudi proti poja
vom, ki sami po sebi niso ne
zakoniti, ki pa so po svojem 
notranjem bistvu nesocialistič
i Tudi mislim na pojave ne
pravilnih medsebojnih odnosov 
znotraj kolektivov po tovarnah, 
na neodgovorno poslovanje z 
družbeno imovino,, na gonjo za 
raznimi privilegiji a li za pre
velike razpone v plačah, ali pa 
za »uravnilovikoc itd., skratka 
na pojave, ki jih je svojčas 
ožigosalo p ismo Centralnega 
kom teja Zveze komun-slov Ju
goslavije. Čeprav je pismo po
večalo budnost v tej smeri, ža 
ni mogoče reči, da teh pojavov 
ni več. Očitno je, da je nevar
nost takih pojavov trajnejša, 
vse dokler bodo za to obstajali 
materialni pogoji. Zato pa tudi 
borba, proti tem pojavom ne 

isme biti kratkotrajna akcija, a li 
posamezna intervencija, marveč 
trajno vzgojno delo na vseh 
področjih družbenega življenja.

Tovarišce in tovariši!
Taki so naši rezultati, take 

so naše neposredne naloge, la
ke perspektive za bodočnost. O 
enih  in drugih bi lahko še ve
liko govoril, toda moj čas je 
omejen. Eno je jasno, in sicer 
to, da ob 40-letnici Komuni

stične partije Jugoslavije lahko 
s ponosom pogledamo na pot. 
ki  smo jo prehodili. In če ka
žemo na tisto, s čemer nismo 
zadovoljni, kar ni v skladu z 
našimi socialističnimi olji ali 
kaj je potrebno še storiti, se 
popolnoma zavedamo, da s tem 
prav nič ne zmanjšamo pomena 
uspehov, ki smo jih že dosegli. 
V tem duhu lahko tudi danes 
ua tem mestu ugotovimo, da je 
Zvezi komunistov Jugoslavije 
skupaj z vsem delovnim ljud
stvom naše dežele polna revo
lucionarne energije in odločno, 
sti, da se ne zadovolji z doseže
nim. marveč nepretrgano od
pira nove in nove socialistične 
perspektive in se bori za nji
hovo dosledno uresničevanje, 
za človeka, za napredek člove
štva in za mir med narodi.

Taka je torej bilanca bojev 
in naporov jugoslovanskega 
1judstva ob 40-letnici rojstva 
Komunistične partije Jugoslavi
je. To je obenem najlenša pro. 
slava njene 40-le tnice. In če k 
temu dodamo, da je naša Par
tija, na čelu s tovarišem Ti
tom, tudi v najtežjih trenu tk ih 
borbe uspeha s svojo veliko ve
ro v Človeka ohraniti v svojih 
vrstah duha socialističnega de
miolkratizma., humanizma in od
pora birokratizmu, .potem sme
mo reči, da smo ne samo mi 
komunali, marveč vsi naši de
lovni ljudje lahko ponosni na 
svojo Zvezo komunistov Jugo
slavije.

Naj živi Zveza komunistov 
Jugoslavije

Naj živi tovariš Tito!

P e v s k i  z b o r  S l a v a  K l a v o r a  j e  z a p e l  d v e  p e s m i

ZUNANJEPOLITIČNI PREGLED

Iz ja v a  p r e d se d n ik a  T ita
ob  D nevu Z družen ih  n arod ov

OB DNEVU ZDRUŽENIH NARODOV JE DAL PREDSEDNIK RE
PUBLIKE JOSIP BROZ-TITO NA PROŠNJO DIREKTORJA INFORMA
CIJSKEGA CENTRA ZN V BEOGRADU MILANA HOFMANA NASLED
NJO IZJAVO:

Dan Združenih narodov proslavlja
mo letos v času, ko so se začeli z 
obnovo stikov in razgovoro-v med 
predstavniki velesil ustvarjali  pogoji 
za izločitev hladne vojne iz medna
roden h odnosov in pomiritev položaja 
na svetu. Soglasnost poglavarjev dveh 
najmočnejš ih držav, predsednika Ei
senhovverja ih predsedn ka vlade 
Hruščeva, da j e  treba mednarodne 
probleme urejati z miroljubnimi 
sredstvi, s pogajanji,  ne pa s silo, je 
v bistvu potrditev ciljev Organ izacije  
združeni h narodov.

Te pozitivne ležaje v razvoju med
narodnih odnosov še bolj izrazito 
kažejo na izredno pomembno vlogo 
te svetovne organizacije v navezo
vanju vsestranskega mednarodnega 
sodelovanja in zagotovitvi miru na 
svetu. Te pozitivne ležaje lahko sa
mo razvesele in obrabre narode sve
ta, ker jim odpirajo  svetle pe rspek
tive za vse človeštvo, zlasti za tiste 
dežele in narode, ki so se dosledno 
zavzemali za zbol jšanje  mednarod
nih odnosov in ki so tako prispevali 
k  politiki miru in aktivne miroljubne 
koeksistence.

Vesel sem, da se prav zdaj v Zdru
ženih narodih čedalje bolj izrazito 
uvel jav ljajo  težnje, da se ta naj 
večja svetovna organizacija odločne
je  zavzema za ureditev dveh osnov
nih  problemov, od katerih  j e  v na j 
večji meri odvisna tudi prihodnost 
človeštva, namreč za  rozorožitev in 
za organizirano mednarodno pomoč 
za gospodarski razvoj na svetu.

Vprašanje razorožitve, ka te rega  ta 
ko jšn je  obravnavanje je  odločilnega 
pomena za mir, zasluži n ajvečjo po
zornost vseh članov Združenih naro
dov. Mi smo pozdravili radikalni
predlog o razorožitvi,  ki ga je  na 
zasedanju Generalne skupščine ZN 
sprožil predsednik sovjetske vlade 
H ruščev, in dejstvo, da so predstav
niki velesil,  k; so najbolj  odgovorni 
za sedanje tekmovanje v oboroževa
nja , potrdili,  da so Združeni narod 
najpr ik ladnejše mesto za ure janje 
tega ključnega mednarodnega pro

b l e m a .

Menim, da j e  v sedanjem trenu tku 
glavna naloga Združenih narodov, da 
napno vse sile, da bi v predloženih 

(Ukrepih za razorožitev ugotovili vse 
t isto, k a r  j e  sknpno, in da hi tako 
u stvar ili pogoje za začetek in pospe
šit e v  razorožitvemega procesa. Zlasti 
bi poudaril prepr ičanje,  da so dani 
vse pogoji, da se v na jkraj šem  času 
Sklene sporazum o opustitvi poskusov 
z atomskim orožjem.

Tudi organizirana mednarodna po
moč za enakomeren gospodarski raz
voj, ka r j e  gospodarsko in politično 
važno za ves svet,  terja večjo dejav
nost Združenih narodov. V zvez i s 
tem bi rad opozoril na dejstvo, da 
zavest o potreb i po takšni pomoči 
prav zdaj dobiva bolj izrazito obliko 
in vsebino v razpravah Generalne 
skupščine ZN.

Obstoj velikih področij, ki čutijo 
posledice nerazvitosti in revščine, ter 
obstoj znatnih področij, ki n j ihovim 
narodom še zmerom niso pripoznane 
elementarne narodne pravice, to je  
stalen vir nestabilnosti n a  svetu. 
Popuščanje napetosti in perspektiva 
za postopno splošno razorožitev u
stvar jata pogoje, da se svet loti tega 
problema učinkoviteje in bolj orga
nizirano.

Jugoslavija, k i  j e  v svoji zunanji 
politiki dosledno uveljavljala načelo 
miroljubne koeksistence, navdihnjena 
po Ustanovni listini ZN, bo tudi v 
pr ihodnje podpirala Združene naro
de v skupnih naporih z b  utrditev 
svetovnega miru in poglobitev vse
stranskega mednarodnega sodelova
nja, ker  sta to nujna pogoja za sploš
ni napredek na svetu.

Izjava predsednika republike Jo
sipa Broza-Tila je  vzbudila v svetu 
velik odmev. Tisk, svetovne časo
pisne agencije in radio postaje, ki 
so prenašale Titovo izjavo, so še po
sebno poudarile tisti tlel izjave, v 
katerem je  predsednik Tito dejal,  da 
soglasnost predsednikov dveh naj
močnejših držav, predsednika Eisen
howerja in premiera H ruščeva, da 
bosta reševala obstoječe mednarodne 
probleme na miroljuben način z raz
govori in ne z uporabo sile, po tr ju je  
cilje OZN.

•

PRIJATELJSKI OBISK
Prejšnji teden je  prišel na p r ij a 

teljski obisk v Jugoslavijo podpred
sednik afganistanske vlade iu zuna
nji minister Ali š a rd a r  N a m  Kan. 
Podpredsednik Na:m Kan je imel 
razgovore z vodilnimi jugoslovun
skimi državniki.

SPORAZUM Z ZAR
Prejšnj i teden j e  bil v Kairo skle

njen sporazum med Jugoslavijo 
Združeno arabsko republiko o dolgo
ročni h dobavah surovin in industr ij
skih izdelkov. Po sporazumu bo Ju
goslavija v prihodnjih desetih letih 
uvozila na leto na jmanj 40 tisoč (on 
surove nafte, 60 tisoč ton surovih 
fosfatov in okrog 3 tisoč ton man s
ganove r u de in avtomobilske gume,.

O dnosi m ed  K ubo in ZD4
Odnosi med Hava no in  Washingto

nom s o se ponovno zaostrili zaradi 
odškodnine ameriškim družbam, ka
te r ih  zemlja j  m bo .odvzeta z ag rar 
no reformo, kakor  tudi zaradi nabav 
modernih britanskih letal za kuban
sko letalstvo. Vodilni kubanski list 
»Revoluciunc je  obtožil ZDA, da so 
pritisnile na br it ansko vlado in za
h teva le  od nje, naj odkloni dobavo 
reakc ij sk ih  letal,  ki jih  Kuba po
t reb uje za zaščito suverenosti.

Ves to spor se j e  vnel, ko se je 
kubanska vlada obrnila do br itanske 
vlade, da bi letala, ki jih  j e  Brita
nija svoj čas prodala Batistovi vlad. 
in ki so zdaj zastarela, zamenjali za 
sodobnejša. V Havani poudarjajo , da 
Kuha nujno potrebuje moderno le
talstvo za obrambo, ker  v zadnjem 
času neznana letala nenehno prele
tavajo nad Kubo in mečejo letake, 
orožje in celo zažigaln e snovi. Da 
bi omogočila učinkovitejšo obrambo 
svojega neba, j e  bi l i  K ih a  nedavno 
pr isi ljena  omejiti potniški letalski 
promet.

Obramba zračnega prostora j e  po
stala za Kubo važna tembolj, ker  je 
vlada diktator ja T rujila v Domini
kanski  republiki nedavno odobrila 
novih 50 milijonov dolarjev za na
bavo orožju in vpoklicala v vojsko 
okrog 100.000 rezervistov do 35 let 
starosti.

Kar zadeva odškodnino ameriškim 
družbam, ki bodo z agrarno reformo 
Izgubile zemljo , so ZDA prej šnj i te 
den poslale Kubi novo zahtevo, naj 
odškodnino izplačajo »naglo in naj 
bo pravična«. Hkrati so ameriški li
sti  priobčili vesti, da bo ameriški 
kongres omejil u voz kubanskega 
sladkorja v ZDA, če ameriška in 
kubanska vlada ne bosta dosegli u
godnega sporazuma o odškodnini a 
meriškim družbam. Kakor je  znano,

j e  kubanska vlada večkrat poudarila,- 
da lahko izplača odškodnino amer i
škim družbam samo v bonih, plač
ljivih v roku 20 let. V zvezi z zad
njo noto i-n vestmi o morebitnih ame
riških represal ijah je  kubanski mi
nistrski predsednik Fidel Castro iz
javil ,  da Kuba ne bo dovolila, da bi 
jo zastraševali s takšnimi grožnja
mi.

HRUŠČEV V PARIZ 
Iz dobro obveščenih virov v P ar izu  

so izvedeli,  da sta Franci ja in  SZ 
dosegli soglasje o sestanka med 
predsednikom de Gaallom in p r e v i e 
rom Hruščevom. Za zdaj še ni znano
k je  in k d a j  se bosta državnika se
stala, pač pa menijo, da bo sestanek 
bržda že pred koncem leta v Pariza.

STRELI OB INDIJSKI MEJI 
Indijska vlada j e  izročila LR Ki

ta jski oster protest v zvezi z napa
dom ki ta jsk ih  vojakov na indijski 
obmejni prehod. V spopada j e  bilo 
ubitih 17 Indijcev, večje število pa 
jih je  izginilo. Napad so izvedli v 
obmejnem področju Kašmira. Kitaj
ska vlada pa j e  obratno obložila In
dijce, da so začeli prodirati na ki
tajsko ozemlje, nakar j e  prišlo do 
s tre ljan ja . Poročajo, da so bile iz
gube na obeh straneh.

Indijska časopisna agencija  PTl 
j e  sporočila, da v indijskih mero
da jn ih  krogih gledajo z nezaupanjem 
na pekinške obljube, da bodo rešili  
obmejne spore na miren način. Po
ročajo, da j e  prišlo do incidenta i e  
2 1 . oktobra, vendar je  indijska vla
da čakala s sporočilom, da bi zbra
la natančnejše podatke.

Indijski obrambni minister Krišna 
Menon je  v New Yorku izjavil, da 
j e  tokratni spopad med indijskimi in 
ki ta jskimi četami mnogo resnejši,  
kot vsi prej šnji  incidenti.

V elik  o d m ev  n a  g o v o r  E. K a r d e lja
Odlomke iz  govora, ki g a  je 

imel zadnjo soboto v Mariboru 
sekretar CK ZKJ tov. Edvard 
Kardelj, so objavile številne 
svetovne agencije, Usti in ra
dijske postaje. Glasilo CK zdru
žene poljske delavske partije 
je med drugim objavilo tisti del 
govora, ki se nanaša na poli

tiko miroljubne koeksistence, 
ameriška agencija Associated 
Press odlomke, v katerih tov. 
E. Kardelj govori o reševanju 
problema nerazvitih dežel, bri
tanska agencija Reuter pa med 
drugim poudarja, da je sekre
tar CK ZKJ Edvard Kardelj 
dejal, da bi odvrnili nevarnost

svetovne vojne s pogajanji, po
vzema pa tudi del govora o ne
razvitih deželah in njihovih 
problemih. Odlomke iz govora 
sekretarja CK ZKJ Edvarda 
Kardelja so objavile tudi druge 
agencije, nemški, poljski, fran
coski in drugi listL
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Tretje četrtletje dobro kaže
Obrtno podjetje »Mizarstvo« Ljutomer je preseglo letno proizvodnjo za 32 od

stotkov — Več podjetij, med njimi tudi lendavska opekarna, je doseglo proizvodnjo že 
v oktobru — V Premogovniku Presika bodo realizirali perspektivni plan že prihod
nje leto junija — Nekaj novih predmetov za široko potrošnjo — Edina ovira je po
manjkanje materiala — Industrijska proizvodnja je porastla v republiškem merilu 
za 5 odstotkov.

V primerjavi s proizvodnjo 
v mesecu avgustu se je meseca 
septembra proizvodnja v indu
striji v Sloveniji povečala za 5 
odstotkov. Elektroenergetika, 
naftna in tobačna industrija so 
septembra manj proizvedle kot 
lani v istem mesecu, dočim je 
čutiti pri ostalih industrijskih 
panogah močan porast proiz
vodnje.

Premogovniki Slovenije so 
dali meseca septembra 204.000 
ton rjavega premoga in 173.000 
ton lignita, kar pa je nekol ko 
premalo g lede na potrebe. Sta
nje poskušajo izboljšati na ra
čun nadurnega dela. V žele
zarnah so letos septembra pro
izvedi 33 tisoč ton jekla, kar 
je doslej najvišja mesečna pro
izvodnja. Povečana je tudi pro
izvodnja pločevine in kovanih 
izdelkov, vendar je temu pri
merno narastla tudi industrij
ska potrošnja teh izdelkov, la
ko da nekateri polizdelki, na

splošno še vedno primanjkuje
jo. Med drugim je bilo v mese
cu septembru močno pomanj
kanje železniških vagonov za 
odpremo posameznih industrij
skih surovin ali polizdelkov. 
Samo v železarni Store je na 
ta način ostalo v skladišču čez 
300 ton valjanih izdelkov, na
menjenih prodaji

Tudi lesna industrija je po
večala proizvodnjo, vendar za
deva to povečanje v glavnem 
le žagan les, pohištvo in galan
terijo, dočim se stanje glede 
lesonitnih in vezanih plošč ter 
furnirja ni spremenilo. Kljub 
redukciji električnega toka  
dosega tudi kemična industrija 
rekordno proizvodnjo, saj je 
proizvedla samo umetnih gno
jil za 11 tisoč ton več kot v me
secu avgustu.

Te dni so delavski sveti v 
mnogih podjetjih razpravljali o 
stanju v proizvodnji konec tre
tjega tromesečja. Po sicer še

nepopolnih podatkih je proiz
vodnja v našem okraju v me
secih julij, avgust in september 
močno narastla. V Mizarstvu 
Ljutomer so konec septembra 
letni proizvodni plan za 32 od
stotkov celo presegli, mnoga 
podjetja — med njimi tudi len
davska opekarna — pa so do
segla letni plan proizvodnje v 
oktobru. Plan surove opeke so 
dosegli v lendavski, opekarni ob 
koncu tretjega četrtletja z 97 
odstotki, plan žgane opeke pa 
so za 3 odstotke celo p res egi 
Predvideno letno proizvodnjo 
so dosegli tudi v lendavski dež
nikarni in še v nekaterih dru
gih podjetjih, dočim bodo v 
Premogovniku Presika že pri
hodnje leto junija dosegli to
likšno proizvodnjo, kod jo 
predvideva za to podjetje per
spektivni plan gospodarskega 
razvoja do konca leta 1961.

Večina industrijskih kot obrt
nih podjetij je izpolnila ob kon

cu tretjega četrtletja proizvodne 
obveznosti zadovoljivo. V to
varni mesnih izdelkov »Pomur
ka« v Soboti so dosegli letni 
proizvodni plan s 75 odstotki. 
Delavski svet tega podjetja je 
na zadnji seji ugotavljal, da 
bi bila realizacija znatno višja, 
če v poletnih mesecih ne bi 
primanjkovalo živine. Ljuto
mersko podjetje Agrotehnika 
— servis je doseglo letno pro
izvodnjo s 85 odstotki,, dočim 
lendavska »Mehanika« samo s 
57 odstotki,. V podjetju »Meha
nika« zatrjujejo, da proizvod
nja ni bila zadovoljiva pred
vsem zaradi manjšega obsega 
proizvodnje v poletnih mesec:h. 
Izpad pa je bil tudi pri, izdelo
vanju paragonsikih šibk, za ka
tere niso dobili primernega ma- 
terala. Na splošno omenjajo v 
vseh podjetjih kot naj večjo o
viro za povečanje proizvodnje 
pomanjkanje materala v mi
zarstvih n imajo dovolj vezanih 
plošč in primernega lesa, v Dež
nikarni ne morejo dobiti za
dostnih količin aluminijastih 
cevi, material pa primanjkuje 
tudi v vseh ostalih dejavnostih.

V lendavski »Mehaniki« so 
letos odprli nov obrat — gal
vanizacijo kovin. Te dni se je 
temu obratu priključil še obrat 
za predelavo plastičnih mas. V 
obratu za predelavo plastičnih 
mas bodo izdelovali predvsem 
nekatere predmete za široko po
trošnjo kot so lijaki, spužve itd. 
Tako so v podjetju zaposlili še 
50 novih delavcev.

Ob dosedanjih dosežkih v 
proizvodnji so v nekaterih pod
jetjih delavski sveti med dru
g im razpravljali o možnostih, 
kakor realizirati perspektiva 
plan proizvodnje že prihodnje 
leto. -jm

N A Š  K O M E N T A R
FINANČNO POROČEVALSKA SLUŽBA V PODJETJIH:

NEKOLIKO HITREJE
Ni nova ugotovitev, da raz

pravljajo družbeni organi pri 
ljudskih odborih o gospodar
jenju v podjetjih nekoliko pre
kasno: o proizvodnji v prvem 
tromesečju šele junija, o pol
letnem gospodarjenju septem
bra itd. S tem pa je onemo
gočeno vsako pravočasno po
sredovanje pri odpravljanju po
manjkljivosti v proizvodn ji. Po
samezni upravni organi pri 
ljudskih odborih ne morejo pri
praviti potrebnih analiz pravo
časno saj nimajo za to potreb
nih podatkov.

Te dni, okrog 20. oktobra, 
smo povprašali na finančnih 
odsekih pri posameznih ljudskih 
odborih, kako dostavljajo pod
jetja tromesečne obračune. Ta 
datum smo si izbrali prav za
to, ker je rok za predložitev 
periodičnega obračuna za tretie 
četrtletje do 20. oktobra. Na 
finančnem odseku soboške ob
čine so nam dejali, da so pre
jeli 27 namesto 46 obračunov. 
V Radgoni od 40 komaj 25, v 
Ljutomeru od 16 le 10. v Len
davi pa je dostavilo periodične 
obračune od 20 le 7 gospodar
skih organizaci i.

Na vseh občinskih ljudskih 
odborih zatrjujejo, da je tako 
ob vsakem roku zn predlaganje 
tromesečnih obračunov. Nekate

re obračune dobijo šele do 1. 
novembra, mnogo pa je tudi 
takih, ki jih pošljejo kasneje 
Med najslabšimi so kmetijske 
zadruge, ki še ob tem vedno 
čutijo pomanjkanje knjigovod
skega kadra. Prisotni organi 
so nekatere zamudnike že kaz
novali, vendar to ne zaleže.

Treba je posebej omeniti, da 
so v tem pogledu neredna pred
vsem manjša podjetja, ki tudi 
nimajo urejenega finančnega 
poslovanja.

Vsa finančno poročevalska 
služba je precejšnjega pomena.

Le ob hitrem dostavljanju po
datkov lahko pristojni organi 
analizirajo gospodarjenje v po
sameznih podjetjih in gospo
darskih panogah pravočasno, 
kar je potrebno predvsem zad
nje mesece v gospodarskem le
tu. Ne bi bilo napačno, če bi 
organi samoupravljanja v pod
jetjih jemali kot osnovo za na
grajevanje računovodij tudi 
zbiranje, urejanje in analizi
ranje finančnih podatkov ter. 
posredovanje teh pristojnim or
ganom pri ljudskih odborih.

-jm

Med s lu ša te lj i  iz r e d n e  e k o n o m sk e  šo le  v M urski S o b o ti

Z voljo se lahko vse doseže
Slušatelji izredne ekonomske srednje šole v Murski Soboti 

so starejši ljudje, ki v svoji mladosti niso imeli priložnosti 
končati srednje šole zaradi različnih vzrokov. Sedaj v sociali
stični družbeni ureditvi pa jim družba nudi vse, da se lahko 
izobrazijo ter pridobijo znanje, ki ga zahteva od njih delo.

Med odmorom smo jih obi
skali na hodniku ekonomike 
srednje šole in pokramljali z 
njimi o njihovih težavah in že
ljah, ki jih majo pri šolanju.

Julka Kutuševa je uslužben
ka v računovodskem centru v 
Beltincih. V službi se ukvarja

s knjigovodstvom in pravi, da 
je za njeno delo nujno potreb
na srednješolska izobrazba. Za
to se je tudi vpisala na to šolo 
in veselje do učen ja. tudi ima. 
S programom je zadovoljna in 
s predavatelji tudi. Ustanova 
ji daje mesečno dva tisoč di

narjev in to ji bo vr nila z vest
nim delom po končanem šola
nju.

Stojan Penov je uslužbenec 
Komunalne banke v Ljutome
ru. Že prej je končal 6 razre
dov gimnazije im zaradi s ilah  
materialnih pogojev je moral 
šolanje opustiti. Za šolanje se 
je odločil, ker čuti potrebo po 
višji izobrazbi pri delu, ki ga 
opravlja, in pa tudi družbi bo 
koristil, če bo več znal. Ker je 
bolgarske narodnosti in je prej 
živel v Srbiji, se najbolj boji 
slovenščine. Zaprosil je za štu
dijsko podporo in upa, da se 
mu bo velika želja — končati 
šolo — tudi izpolnila.

Franc Strelec je zaposlen na 
gozdarski, poslovni zvezi v M. 
Soboti in pravi, da bo moral 
šolanje opustiti, če ne bo dobil 
štipendije, ker je vožnja štiri
krat tedensko iz Ljutomera, 
kjer stanuje, predraga. Nekoč 
je že hotel v sredini jo gozdar
sko šolo in ker to ni mogel, se 
je vpisal na ekonomsko srednjo 
šolo. Izpopolniti hoče svoje 
znanje, slovenščine se najbolj 
boji, pa vseeno upa, da bo 
uspel.

Tako so govorili ljudje, ki 
imajo doma družine, v službi 
pa odgovorne naloge, pa ven
dar najdejo še čas za učenje. 
Vsem, ki vsak popoldan poslu
šajo predavan na kot izredni 
sli š a te l j i  ekonomske srednje 
šole želimo, da bi z uspehom 
končali začeto delo. -:č
Razstava sadnih sokovi h  
marmelado v Gornji Bistrici

Organizacija Rdečega križa v Gor
rnji Bistrici je  to jesen skopaj z Go
spodinjskim centrom iz Murske So
bote organizirala tečaj za vkuhava
n je  sadja in sadnih sokov. Tečaj  se 
j e  začel s prv im sadjem, obiskovalo 
pa ga j e  18 deklet in žena. Med 
dr u gim so vkuhale okrog 100 kg  mar
melade in 60 kg sadnih sokov tudi 
za šolsko kuhinjo  v Bistrici.  Nauči
le so s.e vkuhavati 66 vrst marmela
de, sadnih sokov in podobnih sad 
nih proizvodov.

Zadnjo nede ljo  popoldne pa so v 
Zadružnem domu odprle razstavo 
sadnih sokov in marmelade ter p r i 
pravile tudi demonstracije s sokov
nikom. Razstavo je  obiskalo okrog 
100 I ju di.

V kratkem  bo Gospodinjski cen
te r  iz Morske Sobote organiziral v 
Gornji  Bistrici še gospodinjski te 
čaj, ki bo t ra ja l tri tedne. Doslej 
imajo zanj že 17 pr ijav. -ko

IZ M U D IISIi ORGANIZACIJE
Pred kratkim je imel aktiv 

mladih zadružnikov v Mačkov- 
cih svoj letni sestanek. V pre
teklem obdobju aktiv ni delal, 
zalo tudi poročila o dosedanjem 
delu na sestanku ni bilo. Mladi 
zadružniki so sklenili, da bodo 
v bodoče pridno delali. Kme
tijska zadruga jim je dala v 
obdelavo 40 arov zemlje, na 
kateri so že posejali Italijanko. 
Prav tako bodo priredili izlet 
na vzorna kmetijska posestva, 
prevoz jim bo omogočila zadru
ga brezplačno. Prijavili so že 
tudi skupino mladih zadružni
kov, ki bo sodelovala na oddaji 
 »Spoznavaj svet in domovino 
v Murski Soboti.

Na letnem sestanku aktiva 
LMS v Moščancih so sprejeli 
eki p, da bodo na potoku, ki 
teče ža vasjo, uredili poleti ko
pališče, poživili bodo delo v 
dremski sekciji in na športnem 
področiu. Na sestanku so izvo
lili tudi delegate za občinsko 
konferenco. Sestanku je priso
stvoval tudi Franc Čngran, 
predsednik ObK LMS Murska 
Sobota.

Aktiv LMS v Borejcih je prav 
gotovo eden izmed n a  bolj de
lavnih v soboški občini. Mla
dinci so aktivno delali na šport
nem, kulturnem in poliitično
gospodarskem področju. Za v
naprej so sklenili, da bodo ure 
dili sobo v gasilskem domu.

pripravili veseli večer in še na
dalje razvijali telesnovzgojno 
dejavnost na vasi.

Ob tej priložnosti so izvolili 
tudi novi sekretariat in delega
cije za občinsko konferenco. Ker 
v vasi še niso imeli aktiva 
mladih zadružnikov, so ga ob 
tej priložnosti tudi ustanovili. 
Franc Kegl, referent za mlade 
zadružnike OK LMS, je mla
dincem razložil pomen in vlo
go aktivov mladih zadružnikov 
v socialistični preobrazbi vasi 
predstavniki Kmetijske zadruge 
Črnelavci pa so obljubili akti
vu vso pomoč in mladi zadruž
niki so že tudi dobili od zadru
ge v obdelave 1 ha zemlje.

Kolektiv bo dal sredstva za  obnovo
V soboškem podjetju Stroj

nik je zaposlenih 34 ljudi. Za 
posili pa bi jih lahko še več, 
če bi imeli, dovolj velike delav
nice.

Kljub težavnim delovnim po
gojem so pri Strojniku dosegi

letos precejšen uspeh. Letni 
proizvodni plan so ob koncu 
septembra dosegli s 76 odstotki, 
predvidevajo pa, da bodo ob 
koncu leta letni plan vsaj za 
5 odstotkov presegli.

Letos je opravil kolektiv vsa 
vodovodno-instalaterska in kle
parska dela pri novih soboških 
stanovanjskih blokih, kakor tu
ri pri stanovanjskem bloku v 
Puconcih in na šoli v Rogašov
cih.

Vodo vodno-instalaterska obrt 
doslej pri nas ni bila dovolj 
razvila, zato je podjetju pri
manjkovalo tudi strokovnih de

lavcev. Glede na to so dali trem 
delavcem štipendije, da se stro
kovno izpopolnijo v vodovodno
insta laterski stroki. Kasneje na
meravajo izdelovati tudi toplo
vodne naprave.

Ob vedno večjem naraščanju 
naročil se je kolektiv podjetja 
odločil, da bo pričel prihodnje 
leto graditi nove delavnice. V 
ta namen predvideva podjetje 
1 milijon dinarjev lastnih sred
stev, za ostala sredstva pa upa
jo, da jih bodo dobili, iz občin
skega investicijskega sklada.

-jm

Vsakdanja pot o šolo (Foto B. Sinko)

31. OKTOBER -
SVETOVNI DAN VARČEVANJA

Svetovni dan varčevanja praznuje večina držav že nad 
JO let. Varčevanje je družbeni interes in ne zajema samo 
varčevanja v denarju, ki ga propagirajo denarni zavodi. Za
to je propaganda in pospeševanje varčevanja naloga vseh 
družbenih in političnih organizacij, posebno Socialistične 
zveze in sindikatov. Prav posebna pozornost pa velja mlade
mu naraščaju, ki naj se že od rane mladosti vzgaja v duhu 
varčevanja. V preteklem letu so še še posebej zavzele za 
varčevanje najmlajših lokalne banke, Komunalna banka in 
Zadružna hranilnica, ki so zanje preskrbele lične hranilnike.

■ Tudi o našem okraju, čeprav zaostajamo za republiškim 
povprečjem, je zavest 'varčevanja porastla in je zbranih po 
individualnih vlagateljih 255 milijonov dinarjev vlog. Od 
tega odpade na Komunalno banko 124 milijonov, na Zadruž
no hranilnico 47 milijonov in Narodno banko 84 milijonov 
dinarjev. Zbrane hranilne vloge pri denarnih zavodih lahko 
olajšajo urediteo marsikaterega skupnega problema, razdrob
ljena pa ne koristijo nikomur. Znano je, da lahko o letoš
njem letu lokalne banke kreditirajo tudi investicijsko iz
gradnjo v višini JO odst. zbranih vlog. S temi sredstvi je 
moč rešiti marsikateri nujen lokalni problem, za katerega 
nimajo trenutno sredstev niti podjetja, niti občine. Zal se 
zbrane vloge po Narodni banki za zdaj ne morejo koristiti 
v te namene.

Čeprav so doseženi v hranilništvu že lepi uspehi, še ved
no denarno varčevanje ni deležno vsestranskega razumeva
nja in pozornosti, ki ga zasluži. Ker ponekod ocenjujejo var
čevanje in hranilništvo kot ekonomsko manj pomemben či
nitelj, ali pa zanemarjajo moralno vzgojno plat varčevanja, 
naj bo bodoča naloga sindikatov tudi propagiranje med de
lovnimi kolektivi. Prihranek materiala, podaljšanje življenj
ske dobe orodju in podobno — ose to predstavita višji do
hodek za podjetje in večje osebne prejemke. Zato kaže pri 
varčevanju prizadevne delavce o proizvodnji nagraditi s po
sebnimi premijami.

S precejšnjim nezaupanjem gledajo na hranilništvo naš; 
kmetje, ki so imeli slabe izkušnje s predvojnimi kapitalistič
nimi bankami. Pojasniti pa jim je treba, da pri nas ne more 
biti bojazni zastran zapore hranilnih vlog, kot je to d kapi
talizmu, kar zagotavlja ljudska oblast, za vse vloge pa jam
či država. Vloge kmečkega prebivalstva znašajo v primer
javi s skupnimi vlogami, le 58 milijonov livarjev ali 22 odst. 
Znesek je glede na strukturo prebivalstva našega okraja 
mnogo prenizek.

Navzlic temu so veliko pripomogle k razmahu denarnega 
varčevanja pri nas komunalne banke. Hkrati pa so danes 
vse možnosti, da se državljani z vlaganjem svojih prihran
kov o lokalne denarne zavode še tesneje povezujejo s komu
no kot temeljno družbeno ekonomsko skupnostjo na njenem 
območju. Upravljanje in vodenje komunalnih bank po na
čelih družbenega mptaoljakija oziroma samoupravljanja de
lovnih ljudi o okviru občin in okrajev je veliko' poroštvo, da 
bodo prihranki prebivalcev koristili vlagateljem ne samo ne
posredno, ker dobivajo-obresti, temveč tudi posredno s tem, 
da bodo omogočili hitrejši napredek kom unale skupnosti:

Rudolf Horvat
D o b r i  t o v a r i š i  n a  j e s e n s k e m  s o n c u  (Foto B. Šinko)
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Ob a n a liz i d e la  d veh  za d ru žn ih  svetov

ŠE ODLOČNEJE ZA NAPREDEK KMETIJSTVA
Te dni smo obiskali kmetijski zadrugi Velika Polana in 

Grad ter se zanimali za delo zadružnih svetov. Ugotovili smo, 
da sveti v glavnem delajo precej zadovoljivo, vendar se še ču
tijo nekatere pomanjkljivosti. Te pomanjkljivosti pa bo mož
no odpraviti šele takrat, ko bodo vsi člani pravilno razumeli 
svoje dolžnosti in naloge.

Analiza dosedanjega dela za
družnega sveta kmetijske zadru
ge Velika Polana dokazuje, da 
je njegovo delo zadovoljivo, 
nikakor pa ni popolno. Med po
manjkjljivost  lahko vsekakor 
prištevamo premajhno prouče
vanje možnosti za h itrejši raz
voj kmetijstva, kakor tudi pre
majhno odločnost pri spreje
manju sklepov, kar lahko za
drugi tudi škoduje. Značilno pa 
je, da so člani močno kritizirali 
vsake pomanjkljivosti in nepra
vilnosti v poslovanju zadruge, 
vendar v takih primerih niso 
vedno pravočasno ukrepak,.

Zadružni svet je že na prvi 
seji sklenil, da bo poskrbel za 
čim boljše uspehe pri pogod
benem sodelovanju ter za vča
nitev viša tri četrtine gospodar
stev v kmetijsko zadrugo. Ob 
pregledovanju akcijskega pro

grama so se člani odločili, da 
bodo letos med prvimi, k i bo
do sklenili pogodbe za sodelo
vanje. To odločitev so tudi u
resničili, vse premalo pa so so
delovali pri sami akciji za skle
panje pogodb. Že ko so spreje
mali akcijski program za je
sensko setev, so vse premalo 
razmislili o velikosti površin, ki 
jih je mogoče vključiti v so
dobno pogodbeno pridelavo s 
kmetijsko zadrugo. Z utemeljit
vijo, da so površine na njiho
vem območju zelo razkosane, 
so sprejeli akcijski program 
za setev pšenice samo za 20 ha. 
Ker pa ta plan ni bil vsklajen 
z občinskim perspektivnim pla
nom, so kmalu za tem sprejeli 
novi akcijski program, ki je 
predvideval setev 60 hektarov 
visoko rodnih sort pšenice ter 8 
hektarov oljne repice. Zadružni 
svet je skupno z vaškimi orga
nizacijami sklical sestanke, na 
katerih so kmete seznanili z 
višino akcijskega programa ter 
z načinom letošnjega sodelova
nja in sklepanja pogodb, med
tem ko pri sami akciji večina 
članov ni sodelovala.

Kljub temu je bil plan pr 
pšenici pred kratkim vendarle 
izpolnjen. Razlika je le v tem. 
da so zadružniki sejali pretež
no le sorto U-l in le malenkost
ne parcele z Italijanskimi sor
tami. 

Pri sprejemanju tarifnega 
pravilnika so člani sicer ne
koliko negodovali glede plač 
vodilnih uslužbencev, vendar 
postavk niso spremenili pač pa 
so določi k, da morajo usluž
benci izboljšati poslovanje, da 
bodo dela vedno na tekočem.

Delo sveta pa ovirajo neka
teri člani, ki se neredno udele
žujejo sej. Zaradi tega je svet 
kritiziral tudi. vaški odbor 
SZDL. Svet je ob sprejemanju 
raznih sklepov, posebno še ob 
potrditvi zaključnega računa, 
ki je bil izdelan z večmesečno 
zamudo, premalo razpravljal.

Čuti se tudi premajhna poveza
nost med upravnim odborom in 
zadružnim svetom. To so na 
nedavni seji tudi sami ugoto
viti ter zadolžili upravni od
bor, da zasleduje poslovanje za
druge ter o tem redno obve
šča zadružni svet. Končno pa 
je zadružni svet na zadnji seji 
tudi sam ugotovili, da bo moral 
za svoje delo resneje pri jeti ter 
posamezne nepravitnosti bolj 
resuo obravnavati.

Čeprav je to prvo leto njiho
vega upravljanja, bodo morali 
v bodoče bolj skrbeti, da se 
bodo izkoristile vse možnosti za 
razvoj kmetijstva ter pri akci
jah tudi tesneje sodelovati.

Delo zadružnega sveta kme
tijske zadruge Grad je precej 
zadovoljivo, saj je večina čla
nov pravilno razumela svojo 
vlogo v zadrugi. Potrebno pa 
je tudi ornenit:s da še nekateri 
člani niso dobro seznanjeni s 
svojimi nalogami. Zato bi bilo 
potrebno, da bi se v zimskih 
mesecih organizirali seminarji 
za vse člane zadružnega sveta 
in neravnega odbora.

Dokaj resno se je zadružni 
svet oprijel akcije za jesensko 
setev ter skupno s političnim 
aktivom in ostalmi organizaci
jami pripravil po vaseh sestan
ke z zadružniki. Na teh sestan
k i  so zadružnike seznaniti z 
načinom sodelovanja ter z je
sensko setvijo, hkrati pa se po
nekod že pogovorili o številu 
pogodb. Večina članov zadruž
nega sveta je med prvimi skle
nila pogodbe. Izkušnje kažejo. 
da so plan jelenske setve v ti
stih vaseh, kjer imajo dobre 
člane zadružnea sveta, dobro 
izpolnili. Zadružni svet še stri
nja z operativnim planom, ki 
predvideva, da se bo zadruga v 
p r ihodnjih letih v pogodbenem 
sodelovanju preusmerila pretež
no na živinorejo in sadjarstvo. 
S tem pa ne bo tudi preusmeri
la na pridelavo večih količ in 
krmnih rastlin ter izboljšanje 
travnikov. To so začeli uvajati 
že letos. Tisti člani zadružnega 
sveta, kakor tudi ostali zadruž
niki, ki nimajo p r imerne zem
1j e za pridelavo pšenice in osta
lih kultur, so sklenili pogodbe

za sodelovanje z živino in trav
niki. Zadružni svet pa bo v bo
doče skrbel, da se bo v to smer 
usmerilo še večje število za
družnikov.

Za zadružni svet kmetijske 
zadruge Grad je posebno zna
čilno, da se vneto zavzema za 
napredek in razvoj zadruge ter 
tam, kjer se opazijo težave, 
skupno z ostal mi organizacija
mi išče primerne zbode in pre
cej skrbno proučuje vse mož
nosti za hitrejši razvoj raznih 
panog kmetijstva.

Janko Stolnik

Globoke brazde je zoral traktor o Rakičanu (Foto B. Šinko)

Letos več zaposlenih kot lani
Podatki o zaposlitve v Slove

nije za prvo polletje kažejo, da 
je pri sicer isti dinamiki ab
solutno povečanje števila za
poslenih vendar nekoliko manj
še. Od lanskega decembra do 
konca junija letos se je pove
čalo število zaposlenih v go
spodarstvu skoraj za 20 odst. 
manj kot lani 'V istem razdob
ju-

V našem okraju je bilo letos 
začetkom leta zaposlenih v 
vseh panogah gospodarstva, 
prosveti, zdravstvu, komunah 
itd. 14.670 ljudi, kar je za 54 
manj kot leta 1958. V prvem 
polletju letos je število zapo
slenih močneje porastlo, tako

da je bilo koncem septembra 
zaposlenih že 16.249 ljudi. Po 
perspektivnem planu gospodar
skega razvoja naj bi se do le
ta 1961 zaposlilo na novo 2925 
ljudi, letošnji družbeni plan

pa predvideva pov šanje števi
la zaposlenih za 564 oseb. Ne
koliko večje število zaposlenih 
je pripisati med drugim novo
ustanovljenemu podjetju »Pla
nika« v Turnišču. -jm

Pretežna večina kmetijskih 
zadrug je te dni že končala s 
sklepanjem pogodb, nekatere 
pa že končujejo setev. Zadruge 
so v minulem tednu sklenile po
godbe še za 56 hektarov pšeni
ce. Tako imajo v okrajnem 
merilu sklenjenih pogodb za

2634 hektarov pšenice. Stanje 
po občinah pa je sledeče: M. 
Sobota 1111 hektarov, Petrov
ci-Šalovci 247 hektarov, Bel
tinci 300.42 hektarov, Lendava 
401 hektar, Ljutomer 251 ha 
in Gornja Radgona 334 ha.

Nekatere zadruge so se moč
no približale planu, medtem ko 
so zadruge Velika Polana, Sla
tina Radenci, Ivaniči in Nego
va plan celo nekoliko presegle. 
Planu so se najbolj približale 
kmetijska zadruga Selo-Fokov
ci, Križevci v Prekmurju. G. 
Petrovci in kmetijska zadruga 
Bistrica.

Pri večini zadrug so mnenja, 
da bodo s setvijo končali čez 
teden dni, začeli pa so sklepa
ti tudi pogodbe za spomladan
sko setev in travnike.

SPREJETA INVESTICIJSKA PROGRAMA
V torek. 27. oktobra je ko

misija za program pri Izvršnem 
svetu LRS sprejela investicij
ski program in idejni projekt 
za gradnjo objekta za indu
strijsko predelavo jajc, perut
nine. divjačine in kmetijskih 
pridelkov v Murski Soboti. Kot 
je znano, bo ta objekt gradila

Poslovna zveza v Murski Sobo
ti. Investicijski program za to 
gradnjo pa je sprejet v višini 
324 milijonov dinarjev. Gradi
ti ga bodo začeli že v marcu 
prihodnje leto. Istočasno je bil 
sprejet tudi investicijski pro
gram za tovarno sadnih sokov, 
katero bo gradila Tovarna 
mlečnega prahu.

Z b or v o liv cev  v L ju tom eru
Sinoči je bil v Ljutomeru zbor 

volivcev. Po poročilih krajev
nega odbora so se seznanili vo
livci z arondacijami in ra ioni
zacijami na območju občine, 
izvolili člane poravnalnih sve
tov ter kandidate za svet sta
novanjske skupnosti. Prikazali 
pa so tudi dosedanje dosežke 
v kmetijstvu ter perspektive.

Volivci so predlagali, naj se 
čimprej uredita dve učilnici za 
pomožno šolo ter primerno 
otroško igrišče. Predlagali so 
tudi. da naj bi se uredila raz
svetljava ob Soboški cesti, kjer

je zgrajenih že precej novih 
hiš. Na koncu je bilo omenje
no, da bi lahko pri akcijah, kot

je ureditev otroškega igrišča, 
pomagali tudi s prostovoljnim 
delom.

Iz Radgone
V radgonski občini si priza

devajo, da bi reorganizirali 
podjetji Erad in LIP. Elrad 
ra j bi pričel izdelovati poleg 
UKV in TV anten še kombini
rane antene z več priključki, 
ki bi jih vgrajevati na večsta
novanjske bloke. Na tržišču je 
precejšnje povpraševanje po 
teh antenah. Poleg tega ima 
podjetje precejšnje možnosti za

izvoz svojih izdelkov. Predvi
deno je tudi, da bi izdelovali 
avtomobilske an tene.

Nameravana kooperacija El
rada s podjetjem »Rudi Caje
vac« iz Banje Luke za El rad 
ne kaže nobenih ugodnosti, za
to bodo morali postati druge 
možnosti. Med drugim se dogo
varjajo tudi s kranjsko »Iskro«. 
Po končani novogradnja, za ka
tero predvidevajo 15 milijonov 
dinarjev — novi stroji in apa
rati bi stali 20 milijonov — bi 
lahko zaposlili še 50 ljudi.

Zaradi velikega pomanjka
nja parketnih ploščic in šene
kalerh drugih izdelkov lesne 
industrije nameravajo v Rad
goni izdelovati tudi parketne 
ploščice. Proizvodnjo bi orga
nizirali ob sodelovanja Mizar
stva Apače in radgonskega ob
rata Lesno industrijskega pod
jetja Maribor. Za investicije v 
ta namen predvidevajo 20 mili
jonom dinarjev. -jm

Pisatelj Godina med bistriškimi pionirji
Bistriške ' pionirje ob Muri 

je ob praznovanju občinskega 
tedna Beltinci obiskal doma
čin — pisatelj top. Ferdo Go
dina-Marko, znani partizan
ski borec in nosilec spomenice 
iz leta 1941. čigar ime nosinii- 
hoo pionirski odreci. Pionirjem 
je tovariš Godina pripovedo
val nekaj o velikem boju med 
NOB in n svoji mladosti. 160 
radovednih pionirjev ie naj
bolj pozorno prisluhnilo nje
govim spominom z Roga. ko 
je bil ton. Godina od leta 1941 
dalje vodja višje partijske in 
skojevske šole.

Ob koncu svojega pripove
dovanja je tov. Ferdo Godina 
zaželel vsem pionirjem mno
go uspehov pri učenju. Pouda
ril je. da je pot mladine do 
boljšega kruha odprta. Treba 
je le imeti volje in biti pazljiv 
v šoli.

Pionirji so se ob koncu za
hvalili tov. Marku in ga pro
sili. naj jih še večkrat obišče.

KZ Hotiza:
PLAN BO PRI PŠENICI 

KMALU DOSEŽEN
Do sobote so v kmetijski za

drugi Hotiza sklenili pogodbe 
za preko 60 hektarov pšenice. 
Pravijo, da bodo plan dosegli, 
saj še nadalje sklepajo pogod
be. Večino površin so že zase
jali. Začeli so tudi sklepati po
godbe za sodelovanje s travni
ki, kjer se bodo prav tako pre
cej približali planu.

Zadruga je pml kratkim ku
pila novi rektor in nekatere 
priključke, drugo leto pa bo 
kupila še .mlatilnico.

I Z P R E D  S O D I Š Č
24-1 etn i G. V., klepar  iz Murske 

Sobote, je  marca letos odnesel iz 
podje tja , k je r  je  delal v nočni iz
meni, nekaj g a l a n t e r i j s k i  izdelkov 
in sicer v vrednosti najmanj 13.222 
d inarjev. Pri tem mn je  pomagal 
V. A., prav tako k lepar  v tem pod
je t ju .  Sodišče j e  prvega obsodilo na 
7  mesecev zapora, pogojno za dobo 
3 let, povrnitev odškodnine v znes

k u 13.1 0  dinarjev in povrnitev 
stroškov kazenskega postopka, d ru 
gega pa na 3 mesece zapora, pogoj
no za dobo 1 leta in povrnitev 
stroškov kazenskega postopka.

G. K., 25-1etnl poljedelec iz Kra
marovec je  v avgustu letos vzel v 
gozd i , ki j e  last SLP, drva vredna 
1000 dinarjev. Obsojen je  bil na 1000 
d inarjev  denarne kazni in povrnitev 
stroškov kazenskega postopka.

3 7-letn i N. Š.„ poljedelec iz. Ivano
vec, je  razbil očetova kletna vrata 
ter tako povzročil škodo za 400 di

narjev.  Obsojen j e  bil na 5 dni za
pora, pogojno za dobo enega leta.

F. K., 44-letni kmet iz Brezovec, 
j e  letos marca pretepel K. S. in ga 
laže poškodoval. Obsojen j e  bil na 

mesec zapora, pogojno za dobo 2 
let ter  povrnitev stroškov kazenske
ga postopka v znesku 1000 dinarjev.

41-letna P. A., gospodinja iz Oto
vec, je  letos v apri la z lesenimi 
grobljami pret ep la  S. M. in jo lažjo 
telesno poškodovala. Obsojena je  na 
t mesec zapora in povrnitev stroš
kov kazenskega postopka.

Z BRITVIJO JE IZDELAL
k o n t r a b a s

Gruja  Jovanovič iz Prepol ja  v 
sedlarski občini j e  nedavno z britvi
jo izdelal kontrabas, ki se na zunaj 
ne loči od tovarniških. Romenek ob polnih vozovih krompirja (Foto B. Šinko)

BELEŽKA

DVE VZPOREDNICI
Ni potrebno preveč brskati 

po spominu, da se spomnimo 
tistih, na videz utemeljenih 
pripomb nekaterih kmetoval
cev glede pogodb med kmetij
skimi zadrugami in kmetoval
ci za vzrejo pitane živine. 
Kmetovalci so kritizirali ne
načelnost kmetijskih zadrug 
do teh pogodb.

Vsa zadeva se je sukala 
okrog cen živine. Kmetovalci 
so zatrjevali, da kmetijske za
druge niso plačevale živine ob 
prevzemu po prej dogovorje
nih cenah, ki so bile zabele
žene o pogodbah. Resnici na 
ljubo pa je treba omeniti, da 
je bila v teh pogodbah ome
njena tudi kakovost pitancev.

Nekateri kmetovalci se še 
danes ne morejo sprijazniti s 
tem, da zahtevajo kmetijske 
zadruge od njih živino in tu
di pridelke le take kakovosti, 
kakršne zahteva tržišče oziro
ma potrošnik. Če so desetletja 
in celo dalj gojili kmetovalci 
svinje, ki so dajale predvsem 
mast, je pač zahteva po mes
natih svinjah nepotrebna no
votarija in nič drugega. Ne 
bi bilo prav, če bi zatrjevali, 
da so bili takega mnenja vsi 
kmetovalci, vendar jih je vsaj 
precejšen del ustvarjal tako 
mnenje. Bilo bi krivično, če 
ne bi upoštevali tudi objektiv
nih razlogov, Marsikateri kme
tovalec si je prizadeval, da 
vzgoji ali pridela to, kar za
druga oziroma tržišče od nje
ga zahteva. Če pri tem ni imel 
dovolj izkušenj, mu je včasih 
tudi izpodlefelo. Tisti kmeto
valci. ki so vse to realno oce
njevali, so dejali, da jim ni 
uspelo.

Vendar so ob tem mnogi pre
zrli objektivnost in so obviseli 
samo na tistem odstavku po
godbe. ki določa ceno. Kritizi
rali so in zatrjevali, da mora 
pogodba pač ostati pogodba.

Ob tem bi lahko potegnili 
prvo vzporednico.

Letos spomladi so kmetijske 
zadruge sklepale s kmetovalci 
med drugim tudi pogodbe za 
krompir. Da pogodbe niso ne
pomembnost. kažejo lanskolet
ne težave ob obilni krompir
jevi letini, ko so kmetovalci 
hoteli kmetijske zadruge na
ravnost prisiliti, da odkupijo 
vse tržne viške krompirja. kar 
pa ni bilo mogoče, ker kme
tijske zadruge zaradi pre
majhnega števila sklenjenih 
pogodb s kmetovali niso mo
gle sklepati pogodb za večje 
količine krompirja s preskr
bovalnimi podjetj i. Kajti, po
godba je pogodba

Letos so se kmetijske zadru
ge tej nevšečnosti izognile (pa 
samo v prid kmetovalcev ta
ko, da so sklenile s prideloval
ci čim več pogodb za odkup 
krompirja.

Kakšen je rezultat? Kmeto
valci hočejo odstopati od po
godb in kmetijske zadruge ni
so v nič boljšem položaju kot 
lansko jesen. Kmetovalci za
trjujejo. da krompirja n i.isto
časno pa je slišati glasove, da 
je krompirja po ceni 15, 16 ali 
celo 18 dinarjev dovolj. Ali naj 
sedaj kmetijska zadruga od
st oni od dogovorjene cene in 
odkupuje krom vir po 15, 
oskrbovalnim podjetjem pa  ga 
naj prodaja po 10 do 12 di
narjev?

To je druga vzporednica k  
vsemu temu.

Brez krivde pri tem niso tu
di kmetijske zadruge, ki v ta
kih primerih ne vztrajajo na 
izpolnjevanju pogodbenih ob 
nežnosti, predvsem tam. kjer 
je bila sorazmerno dobra le
tina krompirja.

Dejstvo je, da po tej poti 
ne bomo nikoli uredili tržišča 
s kmetijskimi pridelki. Med 
drugim pa letošnje razmere 
pri odkupu kažejo, da našim 
kmetovalcem lanskoletne iz
kušnje pri odkupu krompirja 
niso bile dovolj otipljivo opo
zorilo in napotek.

Ugodne av tobusne zveze
Pretekli teden je bil v Mur

ski Soboti razgovor zastopnikov 
Okrajnega ljudskega odbora, 
podjetja PTT iz Ljubljane in 
Avtobusnega podjetja iz Mari
bora o nekaterih predlogih za 
izboljšanje avtobusnih promet
nih zvez v Pomurju.

Med drugim so se dogovorili, 
da bodo vozili avtobusi iz M. 
Sobote v Maribor le 2 uri, do
čim je trajala ta vožnja doslej 
2 uri in 15 m inut. Ugodnost za 
potnike, ki potujejo iz Zagre
ba, bo nova avtobusna zveza iz 
Sobote proti Mariboru. Ta av
tobus — večerni — doslej od 
Sobote natprej ni mel zveze. Na 
progah Sobota—Kuzma in So 
bo ta —Rogašovci, bodo vozil 
odslej večji avtobusi ker to 
zahteva povečani promet. Pre
bivalci Beltinec bodo dobi1; do
daten lokalni avtobus do So
bote.

S 1 . novembrom bo vpeljana 
tudi nova avtobusna proga So

bota—Ljutomer. Ta avtobus bo 
odpeljal iz Sobote zjutraj po 
sedmi uri, vrnil pa se bo popol
dne.

Razpravljal; so še o ponovni 
uvedbi avtobusne proge Mari
bor—Ljutomer. Zastopnik, avto
busnih podjetij bo zagotovili, 
da bodo uvedli tudi to progo.

KZ Velika Polana: 
SETEV PŠENICE BO KON

ČANA ČEZ NEKAJ DNI 
V kmetijski zadrugi Velika 

Polana so plan jesenske setve 
že izpolnili. Ker še nadalje 
sklepajo pogodbe, bodo plan 
pri pšenici celo presegli. Nad 
90 odst. teh površin so že za
sejali, ostale pa bodo v teh 
dneh.

Zadruga je v zadnjem času 
precej povečala članstvo, saj 
na včlanjenih že nad polovico 

gospodarstev na svojem območ
ju.
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OBČNI ZBOR
Kluba prekmurskih akademikov
Prejšnji teden je bil občni 

zbor Kluba prekmurskih aka
demikov. Zboru sla prisostvo
vala ljudska poslanca Ivan 
Kreft in Boris Kocjančič, več 
članov sekretariata Okrajnega 
komiteja ZKS Murska Sobota, 
med njimi tudi organizacijski 
sekretar Franc Škoberne ter 
predstavniki Zveze študentov 
iz drugih pokrajinskih klubov. 
Na zboru je bilo prebrano or
ganizacijsko poročilo o delu 
kluba v minulem študijskem 
letu ter referat dosedanjega 
predsednika Karla Trplana, ki 
je v okviru gospodarskega in 
splošno-družben ega razvoja Po
murja določil tudi naloge klu
ba.

Občni zbor je b i slabo pri  
pravljen in nekatere kritične 
pripombe poročil niso vzbudi le 
razprave. Tako je bila v refe
ratu obravnavana problematika 
in značaj »Sveta ob Muri«, 
združitev obeh pomurskih štu
dens kih klubov, delovne akci
je itd., vendar pa ob vsem tem 
klub ni sprejel nobenih skle
pov in tudi ni razpravljal o teh 
problem h. Tako se je zbor 
končal brez vseh sklepov, no
vemu vodstvu pa je ostala te
žavna naloga.

S SEJE
Sveta

notranje zadeve
Pred dnevi je bila v Murski 

Soboti seja Okrajnega sveta za 
notranje zadeve, katere se je 
med drugimi udeležil tudi pred
sednik OLO Rudi Čačinovič. 
Razpravljali so predvsem o 
zmanjšanju mladinskega krimi
nala oziroma prestopništva.

Kot je bilo omenjeno v po
ročilih, se je število prestopkov 
pri mladini letos spet povečalo. 
Najpogostejša kaznivih dejav
nosti mladoletnikov so pred
vsem priložnostne tatvine. Teh 
so največ zabeležili pri otrocih 
iz družin, ki so v slabem so
cialnem stanju.

V letu 1958 je bilo obravna
vanih največ mladoletnikov za
radi pobegov čez mejo. Ugoto
vilo se je, da so pobegi pri mla
doletnikih največkrat zasnovani 
iz avanturističnih motivov.

Velik vpliv ima tudi alkohol, 
saj je ugotovljeno, da so kaz
niva dejanja zoper življenje 
naipogosteje izzvana in stor
jena v vinjenem stanju. Pri tem 
se ie tudi ugotovilo, da se 
mladoletniki združujejo s sta
rejšimi storilci. Ugotovljeno je 
tudi, da so precej prometnih ne
sreč povzročili otroci, ki so ne
pazljivi. Požige povzročijo o
troci bolj redko in še takrat v 
glavnem po krivdi staršev, ki 
premalo pazijo nanje.

Na seji so predlagali, da bo 
potrebno v bodoče posvetiti naj
več skrbi preventivi, ker se bo 
sicer število prestopništva pri 
mladoletnikih še povečalo.

Zadružna svečanot 
v Hotizi

Kmetijska zadruga Hotiza je 
v nedeljo svečano proslavila 11- 
letnico obstoja. Svečanost, ka
tere so se udeležili tudi pred
sednik in tajnik Občinskega 
ljudskega odbora Lendava Loj
ze Žalik in Jože Hajdinjak ter 
podpredsednik Okrajne zadruž
ne zveze Alojz Benko, je bila 
povezana z otvoritvijo nove 
dvorane, trgovine in skladišč za 
reprodukcijski material. Na 
svečanosti je govoril o razvoju 
zadružništva, pogodbenega so
delovanja ter o dosežkih za
druge Hotiza podpredsednik 
OZZ Alojz Benko. V govoru je 
zlasti poudaril pomen nove 
dvorane ter ostalih prostorov 
zadružnem domu.

Učenci tamkajšnje šole so 
priredili krajši kulturni nastop. 
Te slovesnosti se je udeležilo 
precej ljudi iz vse okolice.
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S plenuma Okrajne zveze »Partizan“ v Soboti
NA OKRAJNEM IN ZVEZNEM ZLETU NASTOPILO NAD 1300 ČLANOV PAR
TIZANA — OBČINSKE ZVEZE NEDELAVNE — V LETU 1960 OKRAJNI FE
STIVAL V M. SOBOTI — GRADNJA SMUČARSKE SKAKALNICE V MAC- 
KOVCIH — UČITELJI GLAVNI ORGANIZATORJI TELESNE VZGOJE NA 
VASI — VELIKO POMANJKANJE VODNIKOV
Minuli četrtek je bil plenum okrajne zveze Partizan, ka

remu so prisostvovali razen članov upravnega odbora tudi 
predsedniki občinskih zvez in predsedniki posameznih društev.

Predsednik Okrajne zveze 
Henrik R b č  je v poročilu o 
delu v obdobju od apr.la pa do 
oksobra dejal, da je samo na 
okrajnem zletu v Radgoni in 
na zveznem v Beogradu nasto
pilo nad 1300 članov Partiza
na. Poieg tega so se atleti ude
ležili tudi atletskega tekmova
nja v Celju, »Jadranskega te
ka« v Kopru in republiškega 
tekmovanja v štafetah in mno
gobojih. Vsepovsod s o  tekmo
valci dosegli dobre uspehe.

Okrajna zveza je finansirala 
zlet v Radgoni in krila stroške 
za zvezni ze t v Beogradu. Tre
nutno ima okrajna zveza 400.000 
dinarjev dolgov, ki j ih bo po
ravnala z dotacijo OLO. V bo
doče pa bo potrebno še bolj 
smotrno izkoriščati denarna 
sredstva in skrbneje gospoda
riti. V poročilu je tudi pouda
ril, da so društva Partizan so
delovala na vseh proslavah v 
počastitev 40. obletnice KPJ in 
SKOJ ter s tem uresničila 
sklep, ki je bil sprejet na let
nem občnem zboru.

Razprava o delu občinskih 
zvez je pokazala, da do sedaj 
niso storile niti koraka naprej. 
Ustanovljene so bile v aprlju 
z namenom, da pomnoži jo  član
stvo, da pomagajo društvom 
pri reševanju njihovih gospo
darskih, organizacljskih in ka
drovskih vprašanj. Kljub jas
nim nalogam in dolžnostim, ki 
naj bi jih občinske zveze reše
vale in opravljale, pa niso vod
stva storila nič. V vseh prime
rih, z izjemo Ljutomera, kjer 
se je odbor sestal dvakrat, in 
Murske Sobote z enim sestan
kom, seodbori sploh niso sesta
jali. Prav gotovo lahko pripi
šemo tem pojavom nedelavno
sti to, da število članstva v 
društvih pada.

Društva Partizan še vedno 
naletijo na nerazumevanje ne
k a te ri množ ičnih organizacij, 
največ nevšečnosti pri njiho
vem delu pa, jim povzročajo 
kmetijske zadruge s tem, ker 
imajo v dvoranah zadružnih 
domov skladišča in na športnih 
igriščih gradijo gospodarske 
objekte, kljub temu, da b: jih 
lahko gradile tudi drugod. Ta
ko je na primer na T išini, na
sprotno pa zadruga v Šalovcih 
nudi vso pomoč pri ustanav
ljanju društva Partizan.

Na plenumu so sprejeli tudi 
sklep o organizaciji festivala 
telesne kulture, ki bo prihod
nje leto. Festival ne bo zajel 
samo Partizana, ampak tudi 
vse druge športne organizaci
je, šole, vojake itd. Festival bo 
ob priliki otvoritve atletskega

stadiona pri gmnaziji im za to 
priložnost je obljubila repub
liška zveza, da bodo sodelovali 
tud: najboljši slovenski in ju
goslovanski atleti ter drugi 
športniki. Pri organizaciji bo 
sodeloval tudi Svet za telesno 
vzgojo pri Okrajnem ljudskem 
odboru.

V letošnji zimski sezoni bo 
okrajna zveza poživila tudi 
zmsko-športno dejavnost. V ta 
namen bo zgrajena v Mačkov
c ih smučarska skakalnica in 
tako bomo v Pomurju sčasoma 
le dobili smučarski center.

Ker je veliko pomanjkanje 
kadrov, bo okrajna zveza tudi 
letos poslala več svojih članov 
na različne seminarje in teča
je, organizirala pa jih bo tudi 
v posameznih društvih. Zaen
krat so učitelji edini, poleg 
redkih izjem, v vseh društvih 
na vasi glavna gonilna s la. Za 
primer naj navedemo samo Vi
dem ob Ščavnici, kjer je zara
di odhoda učiteljev društvo po
vsem nedelavno in je ostal od 
prejšnjega upravnega odbora 
le en član. Seveda bo morala 
zveza in pa posamezna društva 
posvetiti lem problemom naj
več pozornosti, saj je od teh či
ni tel j e v odvisen nadaljnji raz
voj telesnovzgojne dejavnosti 
v Pomurju.

Karel Sukič

SLABA IGRA SOBOTE
K R I M  : S O B O T A  3  : 1 ( 1 :  O)

V nedel jo je  Sobota igrala prven
stveno tekmo s Krimom v Ljubljani.  
Igralci obeh moštev so bili v začet
ku precej nervozni. Krim je  prvi 
uredil svoje vrste, Sobota pa j e  igra

la še vedno zmedeno in navijači So
bote, ki se jih  j e  zbralo okoli dve 
sto, so bili če dalje  bolj nezadovolj
ni. Gostje so bili zelo počasni in ni
so igrali na prvo žogo, zato moštvu 
Krima ni bilo težko nadigrati ne
vigrane igralce Sobote.

Od gostov so igrali požrtvovalno 
in preudarno le ša ro ta r , Dozet in 
Kološa, medtem ko  Sečko ni po ka
zal nič; igra j e  bila namreč usmer
j e n a  po levi strani,  k je r  pa j e  bil 
Drvarič kot na jslabši igralec (poleg 
Jožeta Norčiča). Povezovanja med 
obrambo in napadom sploh ni bilo, 
to nalogo bi moral opraviti  Norčič, 
ki pa j e  bil, kot že omenjeno, to
kra t zelo slab. Prav gotovo je  nekaj 
kr iv  tudi tehnični vodja Sobote, ki 
je  šele na konca uvidel napake pri 
sestavi moštva. Namesto Norčiča bi 
moral igrati Zorec, ki bi prav  goto
vo bolje opravil to nalogo. Pozneje, 
ko sta zamenjala mesti Šaro ta r  in 
Drvarič, se j e  stvar popravila. Sa
ro tar se j e  odlično obnesel na evem 
krilo, k a r  bi tehnično vodstvo lahko 
tudi v bodoče upoštevalo. Tudi Še
ruga ni pokazal razen t e h n ičnega 
znanja  nič. Maučec, kateri nas je  
svoječasno navduševal s  svojo igro, 
je  tokra t samo čakal, da dobi žogo 
na nogo. Sicer  so pa to bile napake 
vseh, ne samo omenjenih.

Nerazumljivo je,  da igralci Sobo
te niso izkoristili  niti ene od š t i r ih 
idealnih priložnosti za gol in na j 
manj toliko ostalih. Igralci Krima 
so bili nekoliko preveč grobi in pri 
tem jim je  pomagal tu di p r is t r a n 
ski sodnik. V 23. minuti j e  Morčič 
ujel domov podano žogo tik pred 
k o m e r  linijo. Stranski sodnik, ki 
j e  stal na jmanj 15 metrov od zasta
vice v igrišču, j e  pokazal kot. Glavni 
sodnik j e  to upošteval in prisodil 
kot. Kapetan Sobote se j e  pritožil 
in sodnik j e  nato dosodil sodniško 
žogo. 2ogo je  dobil igralec Krima, 
ki j o  j e  podal na šestnajstmetrovko 
soigralca in ta j o  j e  z močnim u dar
cem pod prečko poslal v mrežo.

Dragi polčas j e  bila igra enako
vredna, vendar pa so Krimovci do
segli v 50. minuti drugi gol in nato 
8e v 70. minuti tre tjega.  Za oba p re
je ta  gola nosi krivdo  obramba in 
vra ta r . Sele sedaj j e  prišel SaTotar 
na levo krilo, Drvarič pa na n je
govo mesto. Šaro ta r  j e  s prodornos t
jo  la požrtvovalnostjo poživil igro 
in v 80. minuti j e  Maučec po lepem 
predložku dosegel gol.

Franc Flegar

D i j a k i  p r i  i z t o v a r j a n j u  u g a s k o v

K ončan je sen sk i del rokom etnega p rv e n s tv a
Prvak Partizan iz M. Sobote — Presenetljiva zm aga Učiteljišča nad ŠAG

Zadnje kolo jesenskega dela roko
metnega prvenstva pomurske pod
zveze je  bilo v znamenju borb za 
posamezna mesta. Za prvo in drogo 
mesto sta se borili Partizanovi ekipi 
iz Beltinec in Morske Sobote, za tr e
tje in četrto mesto pa ekipi Učite
ljišča in ŠAG, ki sta prav tako imeli 
isto število točk. Le zadnje mesto je 
zagotovo imela ekipa Partizana iz 
Kroga, predzadn je  p a  Partizan iz 
Lendave.

V je senskem delu prvenstva j e  so
delovalo 6 ekip, ki so pokazale kva
litetni rokomet, predvsem pa veliko 
volje in požrtvovalnosti. Ker pod- 
zveza in pa tndi posamezne ek pe 
nimajo denarnih sredstev, so stroške 
potovanja na tekme nosili največkrat 
igralci sami. Kljub temu pa je  tek
movanje potekalo v redu in sedaj 
ob koncu lahko z veseljem ugotovi
mo, da se rokomet v Pomu r j u naglo 
razvi ja in dobiva vsak dan več pr i
stašev, posebno med mladino.

Poleg finančnih težav, se podzveza 
bori še z drugimi problemi, kot so 
pomanjkanje  sodnikov, trenerjev, 
prostorov in pa igrišč. Vendar pa 
lahko pričakujemo, da bodo tekme 
v spomladanskem delu še boljše, bolj 
zanimive in kvalitetno boljše ter  da 
bo ta lepa igra prodrla tudi v pod
je t ja ,  ustanove in d rugam, k je r  so

R a k i č a n : K o r o t a n  ( R a v n a )  0 : 2
V nedeljo smo bili v Mursk i  So

boti priča eni najslabših tekem Ra
kičana. Gostje so počeli z igralci 
Rakičana kar  so hoteli in napad do
mačih je  zapravil vse lepe prilož
nosti za dosego gola. Omenimo naj 
samo desnega krilca Rakičana, k i, 
j e  s sv ojo počasnostjo sam za pra 
vil nekaj  stoodstotnih priložnosti.  
Sicer pa so bili počasni in nepožrt
vovalni vsi in s takšno igro tndi ni 
mogoče zmagati.  Gost je  so zmagali 
zasluženo.

dani pogoji za njen razvoj. In ver
je tno  nam ne bo nihče’ zameril,  če 
povemo, kar  upamo in želimo, da bi 
drugo leto tudi Pomurje dobilo svo
jega predstavnika v slovenski roko
metni ligi.

Ves čas tekmovanja sta bila n a j 
resnejša favorita ekipa Part izana iz

Beltinec in Sobote. V pre jšn j ih  ko
lib sta si ti dve moštvi nabrali 
prece jšn jo  razliko g olih in žreb je  
hotel, da sta se srečali šele v zad
njem kolo z istim številom točk. 
Vendar pa je  ekipa Partizana iz M. 
Sobote zmagala in tako osvojila spet 
prvo mesto.

Partizan M. Sobota : Partizan Beltinci 21:17 (10:9)
Za tekmo med ekipama Partizana

iz Beltinec in Morske Sobote j e  vla
dalo med ljubitelji  rokometa v So
boti veliko zanimanje. Moštvi sta 
nastopili  v naslednj i h postavah: 

P a r t i z a n  M.  S o b o t a :  T ra t 
nik, Bezjak, Knreš, Fišer, Goldinski, 
Tuš in števančec.

P a r t i z a n  B e l t i n c i :  Pukla 
vec, Sraj ,  Klepec, š ticl,  Peterka, 
Mert&k in Vereš.

Takoj v začetku igre so igralci so
boškega Partizana pritisnili  na vrata 
gostov in preš li v vodstvo 3 0. Sedaj 
so tudi gostje dosegli gol, vendar 
so domačini še nadalje  nevarno ogro
žali vrata in seveda dosegli tudi ko
pico golov. Obramba gostov skupaj

z vratar jem ni bila posebno zanes
ljiva.

Pr ičakovali smo zanimivo igro, a 
te igralci dveh najboljš ih  moštev v 
Pomurja  niso pokazali.  Igra je  bila 
precej groba in v dragem polčasa so 
domačini natresli gostom kar  21 go
lov. Proti konen tekme so se lad. 
gostje zbra li In zmanjšali razliko na 
17:21. Igralci Part izana iz Murske 
Sobote so ponovno dokazali, da so 
trenutno najboljše moštvo v Pomur
ja.

Tekmo je  dobro sodil Titan. N a j
boljši igr alec je  bil spet Števančec, 
ki Je verjetno tu di eden najboljših 
igralcev v Pomur j u sploh. Odlikovala
sta se tudi Fiše r (M. Sobota) z 9 in 
Klepec (Beltinci) s 6 zadetki.

UČITELJIŠČE : Š AG 22:19 (8; 12)
To je  bila naj lepša in najbolj za

nimiva tekma jesenskega prvenstva. 
Novinec v ligi, Učiteljišče, j e  p rem a
gal renomirano moštvo SAG. Gimna
zijci pač niso raču nali, da j ih  bo 
premagalo moštvo, kateremu so pred 
nekaj meseci še sami dajal i osnovna 
navodila in pojasnila  o malem roko
metu. ■

Na igrišču Par tizana se j e  zbralo 
nad 150 gledalcev, ki so bodrili  igral
ce obeh ekip. Takoj v začetka so 
preš li gimnazijci v vodstvo 1:0, a so 
učitelišniki takoj izenačili.  V na
slednjih minu tah so pokazali obeji 
res lopo igro. Hitri napadi gimna
zijcev so se na jvečkra t končali z go
lom. Učiteljiščniki t o  bili sicer 
koliko počasnejši v protinapadih in 
gimnazijci so izvlekli v prvem pol
času rezultat 12:8 v svojo korist .  Ome
niti moramo, da j e  sodnik Titan v 
prvem polčasa naredil nekoj napak, 
k or  so gledalci in igralci spreje li z 
nezadovoljstvom.

V drugem polčasa pa so mčiteljišč- 
niki zaigrali kakor  prerojeni.  Ko so 
izenačili, so gimnazijci klonili in 
zmaga »novincev« z rezultatom 22:19 
Je bila dovolj za osvojitev tre tjega  
mesta na lestvici. Sodnik j e  v d r a 
gem polčasa sodil dobro. Najbol jši  
strelci:  Kokalj (SAG) 10 ia Roškar, 
Marič ter Žnidarič (vsi Učiteljišče) 
7 golov

Končna razvrstitev moških ekip:

Partizan (M. S.) 5 5 0 0 147:52 10
Partizan (Beltinci) 5 4 0 1 131:54 8
Učiteljišče 5 3 0 2 1 0 1 : 1 2 6  6
SAG 5 2 0 3 141:78 4
Partizan (Lendava) 5 1 0 4 69:111 2 
Par tizan (Krog) 5 0 0 5 45:213 0

Najboljši strelci:  Camplln 60, Ko
k a r  54 (oba SAG), Sraj 51, Klepec 51 
(oba Bell inči), Roškar (Učiteljišče) 35 
golov itd.

Partizan Krog : Partizan Lendava
16:32 ( 1:1 

Moštvo Partizana iz Kroga j e  v 
nede ljo v Lendavi izgubilo zadnjo 
tekmo proti tamkajšn je mu Part izana 
z rezultatom 16:32. Gostje so bili v 
prvem polčasu zelo slabi in v  d ru 
gem polčasu, čeprav so uredili  svoje 
vrs te , niso mogli doseči boljšega re 
zultata. Tekmo je  sodil Obal.

V nede ljo j e  bilo končano tudi pio
nirsko prvenstvo. Zmagala j e  ekipa 
Osemle tke II iz Murske Sobote s 6 
točkami pred  osemletko Beltinci (4), 
osemletko I M. Sobota (2) in osem
le tko Iz Cankove brez  točke.

Najboljš i strelci:  Sečko (Osemletka 
II) z 21, Klepec (Beltinci) s 15 in 
Har tman  (Osemletka II) z 12 zadetki.
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M L A D I N C I  I N  M L A D I N K E !
ODHOD IV. POMURSKE MLADINSKE DELOV

NE BRIGADE »ŠTEFAN CVETKO« JE V TOREK, 
DNE 3. NOVEMBRA OB 3.50 ZJUTRAJ.

ZBOR BRIGADE JE V PONEDELJEK OB 15. URI 
POPOLDNE NA DVORIŠČU OKRAJNEGA KOMI
TEJA L MS.

PROSIMO. DA NA ZBOR PRIDETE TOČNO OB 
NAPOVEDANEM ČASU.

OKRAJNI KOMITE LMS

Z a k a j  p o č itn ic e
Z e  n e k a j  č a s a  s o  o č i  o s e h  i 

š a h i s t o o  s v e t a  u p r t e  o  J u g o 
s l a v i j o .  P o  l a n s k e m  P o r t o r o š 
k e m  m e d e o n s k e m  t u r n i r j u  s o  
s i  k a n d i d a t i  z a  s v e t o v n e g a  p r 
v a k a  i z b r a l i  z a  s r e d i š č e  m e d 
s e b o j n i h  s p o p a d o v  n a  š a h o v 
s k i h  p o l j i h  B l e d ,  Z a g r e b  i n  
B e o g r a d .  T o  j e  v s e k a k o r  d r a 
g o c e n o  p r i z n a n j e  Š a h o v s k i  z v e 
z i  J u g o s l a v i j e  i n  n j e n i m  n e 
u m o r n i m  d e l a v c e m .  L a n s k o  
l e t o  s m o  p r a z n o v a l i  d e s e t l e t 
n i c o  u s t a n o v i t v e  š a h o v s k e  z v e 
z e ,  o r g a n i z a c i j e ,  k i  š i r i  i n  
u t r j u j e  t o  l e p o  i g r o  m e d  d e 
l o v n i m i  l j u d m i  v  t o v a r n a h ,  o  
v o j s k i ,  š o l a h  i n  d r u g j e .

T u d i  o  P o m u r j u  s m o  p r e d  
d e v e t i m i  l e t i  u s t a n o v i l i  d v e  
š a h o v s k i  d r u š t v i  i n  s i c e r  o  
L e n d a v i  i n  o  M u r s k i  S o b o t i .  
T o  j e  b i l  z a č e t e k  š a h o v s k e  d e 
j a v n o s t i  o  P o m u r j u .  D r u š t v i  
s t a  b i l i  v k l j u č e n i  o  m a r i b o r 
s k i  o k r o ž n i  š a h o v s k i  o d b o r  
( M O Š O )  i n  s t a  p r i r e d i l i  v e č  
t e k m o v a n j  i n  t u r n i r j e v .  Z a n i 
m a n j e  z a  š a h  j e  r a s l o  p o  o s e m  
P o m u r j u  i n  j e  l e t a  1 9 5 2  i m a 
m o  d r u ž i n e  l u d i  n a  G o r i č k e m  
p r i  G r a d u  i n  o  K u z m i .  V l e t u  
1954 j e  b i l o  o  P o m u r j u  u s t a 
n o v l j e n i h  s e d e m  d r u ž i n  i n  l e t a  
1957 s m o  i m e l i  i e  500 č l a n o v ,  
o d  t e h  1  k a t . ,  18 II. k a t . .  
50 III. k a t . ,  113 IV. k a t .  i n  
318 č l a n o v  b r e z  k a t e g o r i j e .

Na eni izmed sej MOŠO je 
bilo ugotovljeno, da je šah o 
Pomurju naletel na najbolj 
plodna tla in da je bilo o lem 
severozahodnem delu Sloveni
je ustanovljeno največ novih 
šahovskih žarišč. Na pobudo 
Šahovske zveze Slovenije je 
bil v letu 1954 ustanovljen 
Okrajni šahovski odbor in le
ta 1957  tudi okrajna šahovska 
zveza. In čudno, prav z usta
novitvijo okrajne zveze je pri
šel tudi čas popuščanja ša
hovske dejavnosti o Pomurju. 
N a  okrajni zvezi so sicer iz
volili potrebne organe, ki bi 
naj vodili delo, toda ti že dve 
leti spijo spanje pravičnega. 
Od ustanovitve pa do danes 
še niso pripravili skupščine 
okrajne zveze, kjer b i  šahisti 
dali obračun sooiega dela, se 
pogovorili o uspehih in teža
vah ter s i  postavili program 
nadaljnjega dela.

D a n e s  i m a m o  o  P o m u r j u  

m n o g o  v n e t i h  p r i s t a š e v  š a h a .  

k i  s o  v o l i n i  d e l a t i  v  s v o j e m  

k r a j u ,  p o d j e t j u  a l i  n a  š o l a h .  

T o d a  z a m a n  s o  o s i  n j i h o v i  p o 

s k u s i ,  d a  b i  š a h u  d a l i  s p e t  

m e s t o ,  k i  g a  j e  i m e l  v  P o m u r 

j u ,  s a j  s e  o d g o v o r n i  l j u d j e  v s e  

p r e m a l o  z a n i m a j o  z a  s v o j e  n a 

l o g e ,  k i  s o  j i h  p r e v z e l i  o b e n e m  

s  s p r e j e m o m  f u n k c i j  o  v o d 

s t v u  o k r a j n e  š a h o v s k e  z v e z e .  

O b  o s e m  t e m  l a h k o  o m e n i m o  

š e  t o ,  d a  O k r a j n i  o d b o r  d r u 

š t v a  p r i ja t e l j e v  m l a d i n e  o r g a 

n i z i r a  v s a k o  l e t o  o k r a j n o  p i o 

n i r s k o  t e k m o v a n j e  i n  z m a g o 

v a l c i  n a s  p o t e m  z a s t o p a j o  n a  

s l o v e n s k e m  p r v e n s t v u .

L e t o s ,  k o  j e  š a h o v s k o  ž i v 

l j e n j e  v  J u g o s l a v i j i  t a k o  r a z 

g i b a n o .  ž e l i m o ,  d a  s e  o k r a j n a  

š a h o v s k a  z v e z a  p r e d r a m i  i z  

d v o l e t n e g a  s p a n j a  t e r  u r e d i  

r a z m e r e ,  v s a j  d o  p r i h o d n j e g a  

l e t a ,  k o  b o  d e s e t l e t n i c a  š a h o v 

s k e  d e j a v n o s t i  o  P o m u r j u .

Vabimo Vas, da se naročij na zbirko žepnih romanov

»LJUDSKA KNJ i GA“
V letu 1960 bo izdala Prešernova družba v  tej zbirki d e s e t  

najzanimivejših romanov klasične in sodobne umetnosti:
1. S. Exupery: BOJNI PILOT — (Pre tres lj iv  roman iz dni nemške in 

vazije v Francijo)
2. Valentin K ata jev: PTIČJI  BOŽJI — (Zbirka najbolj š ih  h umoresk 

pisatelja)
3. E. Caldvvell: ESTHERVILLO — (Tragična povest mladega črnca 

in njegove ses tre v ZDA)
4. Anatol France:  THAIS — (Pogubl jenje  puščavnika,  k i  spreobrne 

lepo plesa lko Thais)
5. Colette: POTEPINKA — (Roman pariške plesalke, ki zastonj išče 

lepo ljubezen)
6. K. Panstavski: ČRNO MORJE — (Povest Črnega morja,  nanizana 

v vrsti  zgodovinskih in sodobnih zgodb)
7. G. Par ise: LEPI KAPLAN — (Tragedija lepega fašističnega kapita

na, k i  konča v objema vlačuge v malem itali janskem mestu)
8. Alfred Hayes: DEKLE IZ VIA FLAMINIE — (Roman rimskega 

dekleta  in dni am er iške zasedbe, izven tud i  -v uspelem filma)
9. R. A. Heinlein: GOSPODARJI LUTK — (Utoplstični roman o inva

ziji parazitov z neznanega planeta)
10. Finn Soeborg: TAKSNI SO — (Humoristični danski  roman o bi

rokratih)

Letna naročnina za vseh 10 knjig j e  2000 din, za broširane in vezane 
v polplatno 3000 din  — plačljivo tudi v obrokih.

Ob izidu vsake kn jige  bo izžrebanih  med stalne naročnike »Ljudske 
knjige« več nagrad v vrednosti žu.btflPdlnarjev.

TO SO NAJCENEJŠI ROMANI,KAR JIH IZDAJAMO PRI NAS!

Naročila pošljite n« naslov: Prešernova dražba , L jubljana,  p. p. 41.
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DRUGO NAGRADNO ŽREBANJE
Vam je pripravilo

t r g o v s k o  p o d je t je  Z A R JA  LJUTOMER
Prvih 10 nagrad:

Moški zimski plašč 
Ženski plašč 
Samska postelja 
Moška obleka
Volneno blago za žensko obleko
Fantovski obleka
Moška jopica
Ženska jop ca
Otroške trenirke
Moška srajca

20 NAGRAD BLAGA V VREDNOSTI PO 1500 DIN 
20 NAGRAD BLAGA V VREDNOSTI PO 1000 DIN 
Žrebanj Mo bloki, ki dokazujejo nakup v vrednosti nad 500 din

ŽREBANJE BO 4. JANUARJA 1960
Hranite vse bloke, ki dokazujejo nakup pri Trgovskem 
podjetju ZARJA LJUTOMER, kajti pripravljamo vam še 
eno presenečenje!

TEČAJ NEMŠKEGA JEZIKA
Ljudska univerza v Murski Soboti bn v petek, 30. oktobra, 
ob 18. uri začela s poukom nemškega jezika. Pouk bo v pro
storih osemletke 1 (gimnazija).
Prosimo vse one, ki so se prijavili za ta tečaj, da se omenje
nega dne zberejo v šoli, ker se bo že ta dan začel pouk.
Prav tako se še lahko prijavijo ostali, ki se doslej še niso 
vpisali.

Ljudska univerza

ZDRAVSTVENI DOM LENDAVA razpisuje delovno mesto

finančnega knjigovodje
P o g o j :  Ekonomska srednja šola ali priznana srednje

šolska izobrazba. Nasrop službe s 1. decembrom 1939.
Pravilno kolkovane prošnje je treba vložiti, pri upravi 

Zdravstvenega doma najkasneje do 15. novembra 1959.

Agroservis Murska Sobota sprejme takoj v stalno službo

2 MOJSTRA — avtomehanika z večletno prakso
3 AVTOMEHANIKE — pomočnike z odsluženim vojaš

kim rokom
1 PISARNIŠKO MOČ — s srednješolsko ali nepopolno 

srednjo šolo za delo v knjigovodstvu
Plača po tarifnem pravilniku. Prošnje dostavite komisiji 

podjetja.

ZADRUŽNA HRANILNICA IN POSOJILNICA z n. j. 
V MLINARSKI SOBOTI

TER HRANILNO-KREDITNI ODSEKI IN HRANILNICE IN 
POSOJILNICE KMETIJSKIH ZADRUG POMERJA

č e s t i t a j o  z a

31. OKTOBER
M ED N ARO D N I D AN  VARČ EVA N JA

v s e m  s v o j i m  v la g a te l j e m  in  p o s lo v n im  p r i ja te l je m  te r  j im  
ž e l i m o  m n o g o  u s p e h o v  p r i  n j i h o v e m  d e lu

Zrno do zrna pogača, 
kam en do kamna palača!

KMETJE! DELAVCI! USLUŽBENCI!
Vlagajte svoje prihranke pri Zadružni hranilnici, ker 
s tem koristite razvoju našega kmetijstva!

STARŠI!
Vzemite pri zadružnih hranilnicah za svoje malčke 
hranilnike, da se bodo že v mladosti naučili varčevati!

DIJAKI IN UČENCI!
Zbirajte prihranke za knjige, izlete in druge potrebe 
ter jih nalagajte na mladinske knjižice zadružnih 
hranilnic!

RADIO M SOBOTA
N edelja, 1. nov. 1959:

ob 12.W: Pogovor z volivci, lokal
na poročila, obvestila in reklam e; 
ob 12.15: O ddaja v m adžarskem 
jez ika;
ob 12.40: »Želeli ste, p o s lu ša jte . 

Torek, 3. nov. 1959:

ob 17.00: Lokalna poročila., obve
stila, objave in reklam e; 
ob 17.15: O ddaja v madžarskem 
jeziku;
ob 17.30: »želeli ste, p o s lu ša jte . 

Č etrtek , 5. nov. 1959:

ob 17.00: Lokalna poročila, obve
stila, objave in reklam e; 
ob 17.15: O ddaja v m adžarskem 
jeziku;
ob 17.25: »Želeli ste, poslušajte«.

Radio M. Sobota prenaša dnevno 
spored RTV L jubljana od 05.00 do
9.00 in od 15.00 do 23.10 ure.

Ob nedeljah  in praznik ih  pa od
06.00 do 23.10 ure.

DAROVALCI KRVI NA
TRANSFUZIJSKI POSTAJI
V MURSKI SOBOTI

Franc Petek iz  Melinec drugič, 
Ana ForjanLč iz Vevč, M arija Recek 
iz D. Slarveč, M arjeta Forjamič iz 
D. Slaveč, Ema Forjanič iz D. S la
več, M arija, Ana, in Jožef Žižek iz 

Nedelice, M arija H ak, M arija Hanč 
in Rozalija N adj iz D obrovnika, 
F ranc Č asar in Jožef M arinič iz 
O dranec, Stojan Tomelj, Irena Tot, 
drugič, M arija Donko in M arija Ko
vač iz Kamovec, M arija D raškovič, 
T erezija Zadravec, osmič. Bara Re
žonja, tre tjič , M arija Zver, tre tjič , 
Katica Režonja, tre tjič , Ana Ferčak. 
drugič in M arija Magdič, tre tjič , iz 
Renkovec, Bara Bakan, drugič. Ba
ra Nemec in K lara Zem ljič iz T ur
nišča. Ana Perdec in Rozalija Pe
celi iz Zitkovec.

V im ena bolnikom se vsem daro
val cem krvi najlepše zahvalju je

Transfuzijska postaja M. Sobota

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 30. okt. do 8. nov.
Koncem oktobra, oziroma v 

začetku novembra močne pa
davine z ohladitvijo in snegom 
do nižin. Pozneje sprva še ne
stalno, nato zopet več dni za
poredno suho oz. lepo vreme, 
sprva hladno, pozneje postopno 
topleje. Okrog 8. nov. kaže na 
kratkotrajno poslabšanje s pa
da vinami

Petek, 30. okt. — Sonja 
Sobota, 31. okt. — Alfonz 
N edelja, 1. nov. — Dan  m rtvih 
Ponedeljek, 2. nov. — Dušanka 
Torek, 3. nov. — Silva 
Sreda, 4. nov. — Karel 
Č etrtek , 5. nov. — Slavku

MURSKA SOBOTA — od 30. okt. do
1. nov. francoski kinem askopski 
film: »Vsi me lahko u b ije jo ;  od
2. - 3 .  nov. ita lijanski film: » K rik ; 
od 4.—5. nov. sovjetsk i barvni 
film: »Skrivnost dveh oceanov .

GORNJA RADGONA -  od 31. o k t 
do 1. nov. mehiški film: »Ne p ri
poveduj svoje preteklosti«; od 4. 
do 5. nov. francoski film: »Noč 
in megla*.

LENDAVA — od 30. okt. do 1. nov. 
am eriški m ladinski film: »Džu
bili«; od 3.—4. nov. jugoslovanski 
m ladinski film: »Dobro morje«.

LJUTOMER — od 31. okt. do 1. nov. 
am eriški barvni film: »Osvajač
Džingis Kan«; od 4.—5. novembra 
francoski film: »Krojač za d a m e .

KRIŽEVCI PRI LJUT. -  od 31. okt. 
do t. nov. ita lijansk i film: »Krik«; 
samo 4. novem bra jugoslovanski 
film: »Kala*.

SLATINA RADENCI -  od 31. okt. 
do 1. nov. am eriški barvni film: 
»Človek brez zvezde«; samo 5. 
uov. am eriški film: »Ko zima
pride«.

VERŽEJ — od 31. okt. do 1. nov. 
am eriški barvni film: »Maščeva
lec iz D a lla s a ; samo 4. novembra 
francoski barvni film: »Nenavad
na bajka«.

CEPINCI — 1. nov. am eriški film: 
»Fant za vse«.

VELIKA POLANA — od 31. okt. do 
1. nov. m adžarski film: »Dve p ri
znanji*.

GRAD — 1. novem bra jugoslovanski 
film : »Obsedenost«.

VIDEM OB SCAVNICI -  od 31. 
okt. do 1. nov. m ehiški film: »Po
sledn ja želja«.

Z A H V A L A

Z a h v a l j u j e m o  s e  z d r a v n i c i  
d r .  V i l m i  V l a j  i n  z d r a v n i k u  
d r .  Z d e n k u .  L a p a j n u ,  k a k o r  t u 
d i  o s t a l e m u  o s e b j u ,  k i  s o  n a m  
o b  p r i l i k i  n a š e  b o l e z n i  o  b o l 
n i š n i c i  o  R a k i č a n u  n u d i l i  o s o  
p o m o č ,  H v a l e ž n e  p a c i j e n t k e :  
S t a n i s l a v a  S e n e k o v i č ,  H e l e n a  
O š l a j  i n  V i d a  P o ž e g a r .

Anton G aberc, kmet iz V eržeja, 
je  p revažal les, odpela se mu je  
veriga in je  padel p o d v o z ;  dobil 
je  poškodbe na levi nogi.

Franc G yori, kmet iz Dobrovni
ka j e  padel, p r i tem si je  zlomil 
levo podkolenico.

Franc H ašaj iz G radišča je  padel 
z voza, pri tem se je  poškodoval 
na roko kolena in na glavi.

Jožef Katon a, čev ljar iz Veščice 
je  padel s kolesa in  se poškodoval 
na desnem kolena.

F ranc K uzm ič, pismonoša od Vid
ma ob Ščavnici je  padel z mopeda, 
poškodoval se je  na čelu, levi rok . 
in desnem kolenu.

Ernest Lukač iz Puconec Je  p a 
del z m otorja, pri tem se Je  poško
dovat na glavi.

D eziderij Madžar iz G. Lakoša Je 
vtaknil levo roko v drobiln ik  za 
grozdje.

Franc Spačal, upokojenec iz L ju 
tom era je  padel po stopnicah in se 
poškodoval na glavi.

Stanko Štuhec, delavec iz Sovjaka 
j e  padel z m otorja. Pri padcu s e 
je  poškodoval na glavi.

Frida Čarm an iz Kuzme se je  
poparila z vrelo vodo po desni roki.

Ana D ovečar iz Ilovec se je  pr 
delu v hlevu udarila s krampom pod 
levim gležnjem.

Olga Maje iz O dranec se je  po
parila z vročo vodo po obraza in
glavi.

POŽAR V STANJEVCIH
V ponedeljek zvečer je iz

bruhnil požar v mlinu v Sta
njevci h, ki je last Ludvika Kr
pica. Med drugih je zgorelo 
tudi okrog 3500 kg zrnja. Vzro
ke požara še ugotavljajo. Ško
do cenijo na okrog 900.000 din.

NOVE NAROČNIKE POMURSKEGA 
VESTNIKA PROSIMO, DA HKRATI 
Z NAROČILOM POŠLJEJO TUDI 
NAROČNINO NA TEK. RAČUN PRI 
KOMUNALNI BANKI M. SOBOTA 
ŠT. 605-70 KER LIST POŠILJAMO 

1 —165
SAMO PO PREDPLAČILU

S O C I A L N O  Z A V A R O V A N J E

d e l o  Čl a n o v  s k u p š č i n e
Po sklepu izvršilnega odbora Okrajnega zavoda za socialno 

zavarovanje v Murski Soboti dne 23. oktobra 1959, bo zasedanje 
Okrajne skupščine za socialno zavarovanje koncem novembra. 
Glavna razprava na tem zasedanju bo o delu članov skupščine.

Smatramo za poirebno obvesuti šonšo javnosi, predvsem pa 
zavarovance o važnosti tega zasedanja z namenom, da širša jav
nost čim več pripomore k uspehu ne razprave. Na področju po
družnice Ljutomer so v glavnem že imeli sestanke z zavarovanci, 
nekaj je bilo storjeno na področju podružnice Gornja Radgona. 
V ostal ih predelih okraja pa je napravljeno na tem vprašanju 
bore malo, Pozivamo vse člane skupščine, da sklicujejo sestanke 
z za varovanc -volivci in se na ta način pripravijo za razpravo na 
zasedanju. Clani skupščine imajo obilo gradiva iz dosedanjih za
sedanj, v kolikor pa rabijo še kake druge podatke, jih naj zahte
vajo na Zavodu ali podružnicah. Obenem naprošamo zavarovan
ce, da se sestankov udeležijo in opozorijo na zapažene nepravid
nosti ter dajejo predloge za zboljšanje. Po možnosti naj se obra
čajo tudi osebno do članov skupščine s problemi. V korist službe 
socialnega zavarovanja bo rudi, če svoje probleme in predloge 
posredujejo osebno ali pismeno na zavod ali podružnice. Med 
drugim nas zelo zanimajo sledeča vprašanja: težave pri uveljav
ljanju pravic iz socialnega zavarovanja, L j. nadomestila osebnega 
dohodka, potnih stroškov in drugih dajatev s tega področja. Uve
ljavljanje pravic do otroškega dodatka, invalidnine, invalidske 
in starostne pokojnine. Zapažene nepravilnost: in predloge za 
zboljšanje teh postopkov. Razmislite in predlagajte, če bi naj 
prevzela podjetja izplačevanje nadomestila osebnega dohodka in 
drug h dajatev iz zdravstvenega zavarovanja, kot pooblaščena 
podjetja od ZSZ. Zapažene nepravilnosti pri iskanju zdravstvene 
pomoči, vprašanje higiensko-tehnične zaščite, skratka, kako pri
lagoditi poslovanje socialnega zavarovanja potrebam časa, da bo 
socialno zavarovanje služijo hitrejšemu razvoju družbenega 
upravljanja in se usposobilo za izvajanje nadaljnjih nalog.

Okrajni zavod za socialno zavarovanje 
Murska Sobota

VOJAŠKO KNJIŽICO sem izgubil. 
Poštenega n a jd ite lja  prosim, da 
jo  vrne na naslov: Franc Benkič, 
Motovilci š t. 69, ip. G rad. M-9S3 

LEPO, MAJHNO POSESTVO vseh 
knltur na ravn in i ob železniški in 
avtobusni postaji, ugodno prodam. 
M arija Šalamon, Zbelovo p ri P o lj
čanah. M-984

ENODRU2INSKO HIŠO z vrtom  in 
nekaj zem lje ali brez  nje, mo
torni prik lop  prim eren  za vsako 
obrt, v zelo dobrem  stan ja  v cen
tra  trga, ugodno prodam. Stanko 
P in tar, Lenart v  Slov. goricah.

M-946
POHIŠTVO ZA SPALNICO, ugodno 

prodam . Murska Sobota, Zvezna 
ul. š t. 4-1 desno. V prašati v do
poldanskih urah . M-959

GLASBENIKI, k itaris ti, basisti, sak 
sofonisti, trobentači, ponzanisti, 
k larinetisti in š lageristi, ki imajo 
veselje za sodelovanje v Velikem 
zabavnem orkestru , naj se jav ijo  
v soboškem grada soba š t. 8, vsak 
to rek  in p etek  od 8. do 11. in  od 
13. do 17. ure. M-972

GRADBENO PARCELO s približno 
4 ha zem lje zaradi starosti ugod
no prodam. Ludvik Pok, Hraščica, 
p. Beltinci. M-973

ŠTEDILNIK v dobrem s tan ja , ugod
no prodam. Ogled vsak dan. Šte
fana Kovača št. 19 (pritlič je št. 4), 
M orska Sobota. M-976

USLUŽBENEC POMURSKEGA TISKA 
NUJNO IŠČE OPREMLJENO SO
BO po možnosti s hrano. V soboto 
in nedeljo  odsoten. Plača dobro. 
P ism ene ali ustmene ponudbe poš
ljite  na up ravo  lista pod »1.novem
ber«. B. B

POSESTVO blizu glavne ceste z 
vsem Inventarjem , zaradi starosti 
prodam . V prašati: T rsten jak , kro
jač, S tari trg  7, Ljutom er. M-978 

HIŠO z velikim posestvom (cca 5 ha 
njiv), velikim sadovnjakom in 
gozdom, vse v enem kompleksa 
v b ližin i glavne ceste, ugodno 
prodam. Pepika Špindler, Morav
ci, p. ,Bučkovci. M-979

ZIDNO OPEKO nad 20.000 kom. in 
strešno opeko nad 2000 komadov, 
ugodno prodam . Š iftar, Puževci 

š t. 57, p. Bodonci. M-980
HIŠO z gospodarskim poslopjem , sa

dovnjakom  in vrtom ob glavni 
cesti y  Lendavi, ugodno pr odam. 
Inform acije pri družini Horvat, 
P artizanska 3, M orska Sobota.

M-981
GOSP. POMOČNICO sprejm em  ta

ko j. Franc Vrečič, brivec, Zvezna 
ul. št. 7, Murska Sobota. M-973 

SVINJSKE HLEVE, hrastove, s 7 
prostori, v dobrem stanju , ugod
no prodam. Franc Rožman, Ber
kovci, p. Videm ob Ščavnici

M-974

Valjčni mlin in žaga P e r t o č a
s p r e j m e  v službo kvalificiranega

mlinarskega pomočnika
s takojšnjim nastopom. Plača po dogovora. Ponudbe poslati na 

Valjčni mlin in žaga Pertoča, p. Rogašovci.

P rav iln ik  o voznikih m otornih Tožil (Ur. list FLRJ, št. 32/59) določa, 
da poleg ostalih dokumentov, ki jih  določa ta praviln ik , mora kandidat 
predložiti zdravniško spričevalo, s katerim  dokazuje, da je  telesno in 
duševno zmožen opravljati motorno vozilo.

Na področju občin okraja  Murska Sobota bo imenovani zdravniki, 
ki so p risto jn i za izdajanje spričeval o te lesni in duševni zmožnosti 
kandidatc.m za vožnjo m o to rn ih vozil im sicer:

1. Za občine Murska Sobota, Beltinci in Petrovci-šalovci, d r. MILOŠ 
BOROVSAK, zdravnik zdravstvenega doma y Murska Soboti.

2. Za občini L ju tom er in G orn ja  Radgona d r. ANTON BEZJAK, zd rav 
nik zdravstvenega doma v Ljutomeru.

3. Za občino Lendava dr. STEFAN GRUSKOVNJAK, zdravnik zd rav 
stvenega doma v Lendavi.

Zdravniško spričevalo mora vsakdo, ki želi opraviti vozniški izpit, 
predložiti k priglasnici za p ripustitev  k vozniškemu izpitu. Priglasnico dobi 
na p risto jn i postaji Ljudske milice.

Obveščamo tudi vse lastn ike motornih vozil, ki p rijav lja jo  sprem em 
be lastništva in tehničnega stamja vozila, da bodo dobivali v bodoče vsa 
navodila im predpisane obrazce na pristojni postaji Ljudske milice. i sto 
velja  za državljane , ki p rosijo  za izdajo orožnega lista.

Iz p isarne Tajništva za notranje zadeve OLO 
M urska Sobota

OBMURSKA ZALOŽBA V MURSKI SOBOTI JE PRAVKAR 
I Z D A L A

GEOGRAFSKI ZBORNIK
ki ga je uredil dr. Svetozar Ilešič

Cena broširan: knjigi je 450 din, v platno vezani pa 580din. 
Zbornik lahko kupite v knjigarnah v Murski Soboti, Len

davi, Ljutomeru in Gornji Radgoni.
Zbornik prinaša prispevke uglednih strokovnjakov, ki so 

proučevali glavne geografske probleme Pomurja, razvoj Mur
ske Sobote in ostalih krajev, na pr.mer Puconec, Bodonec in 
bivše videmske občine, prinaša pa tudi or:6 razvoja vasi na 
Spodnjem Murskem polju in nazorno obravnava sezonsko za
poslovanje prekmurskega prebivalstva.

Pohitite z nakupom Zbornika, ker je naklada omejena.
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REPORTERJEVI OBISKI NA JANŽEVEM VRHU

LEPO  JE  TAM 
GORI NA HRIBČKU

Jesensko popoldne se je pri
kradlo nad prijazno hribovsko 
vasico Janžev vrh. Toplina sonč
nih žarkov je božala zoreče se 
grozdje, ki čaka na trgatev. Od 
nekod je udarjal vonj po stis
njenih tropinah. Ropotanje vo
za, obloženega s sodi, je utihnilo 
za ovinkom, nekje med vino
gradi pa so se slišali veseli 
vzkliki »bračev«. Med upognje
nimi hrbti »bračev« se je su
kal tudi delovodja delovišča 
Vinogradniškega gospodarstva 
Gornja Radgona. »Že teden dni 
trgamo, suhi dnevi pa nas si
lijo, da moramo hiteti,« mi je 
dejal. Marsikaj sem še izvedel 
t  razgovoru.

TRGATVE BO KMALU 
KONEC

Delovišče Janžev vrh zajema 
preko 50 hektarov vinogradov, 
medtem ko je ostalih kmetij
skih površin okrog 80 hektarov. 
Veliko vinogradov so že obno
vili, pa tudi v prihodnosti ima
jo predvidene večje obnove. 
Pridelek letos ni ravno najvišji. 
vendar se v kvaliteti precej 
dviga nad lanskim. Poleg pa

ninc, ki je dosegla 23 sladkor
nih stopinj, ter tramnica in bur
gundca si največ obetajo od la
škega rizlinga. Rizlinga imajo 
skoraj največ zasajenega, pa 
tudi v količini precej prednjači 
pred ostalimi sortami. Pri tr
ganju jih precej ovira izbiranje 
sort, kajti stari nasadi so zelo 
pomešani. Dasiravno imajo te
žave, bodo baje potrgali že čez 
teden dni.

MED TREBUŠASTIMI 
GIGANTI

Delovodja mi je s ponosom 
pokazal obnovljeno klet, v ka
teri se bohoti deset trebušastih 
velikanov, ki bodo sprejeli do
mala ves letošnji pridelek vi
na. Pridelek se bo kljub ne
primerni letini sukal nad deset 
vagonov. Seveda je kapaciteta 
kleti mnogo večja, saj bo z na
mestitvijo večjih sodov lahko 
sprejela nad 30 vagonov vina. 
Nad kletjo ropota sadni mlin 
tri stiskalnice pa sproti po
spravljajo natrgano grozdj e. 
Stavbo bodo prihodnje leto ob
novili ter v njej uredili še ne
kaj stanovanj ter sedanje pro

store preuredili. Vse to doka
zuje, da tudi v tej smeri po
sestvo ni ostalo brez perspektiv.

ALI JE KULTURNOPROSVET
NA DEJAVNOST ZAMRLA

Janžev vrh je bil pred leti 
značilen po razgibanem kul
turnoprosvetnem življenju, ki 
je zadnja leta nekam zamrlo. 
Seveda je sindikalna podruž
nica na posestvu začela tudi to 
počasi izboljševati. Trenutno 
rešujejo to vprašanje z gosto
vanji raznih igralskih skupin 
in koncerti. Pravijo, da je  za
nimanje za razne prireditve 
zelo veliko, saj je dvorana ved
no polna. V kratkem bo sindi
kalna podružnica sama priredi
la igro. vendar ima težave, ker 
nima dovolj sposobnih igralcev. 
Ugotavljajo pa tudi. da bi bil 
potreben še pevski zbor. Obe
tajo si. da se bo tudi kulfurno- 
proscetno življenje počasi bolj 
razgibalo.

»TEŽKO BI NAM BILO, CE 
BI O D ŠL A ...«

Okrog pritlične, a lepo ure
jene hišice se je podila g ruča

otrok. »Otroški vrtec«, so mi 
pojasnili. In res, v okusno ure
jenih, čeprav nekoliko tesnili 
prostorih, me je  sprejela sim
patična upravnica Mimica Pelci. 
Že deset let vodi otroški vrtec, 
se pravi, vse od ustanovitve. 
Kot sem razbral iz razgovorov 
z ljudmi, so z njo zelo zado
voljni in bi jim bilo težko, če

bi odšla. Omara v kotu je  ob
ložena s številnimi izdelki in 
risbami, ki jih delajo otroci, pa 
tudi zaloge igračk niso majhne. 
Kot dokazuje kronika, posveča
jo veliko skrbi tudi razvedrilu 
otrok z raznimi igrami, prosla
vami ter izleti. Potrebno pa je 
omeniti, da imajo v vrtcu tudi 
pevski zbor in dobre recitator

je. Še marsikaj bi lahko naštel, 
vendar je že to dovolj velik 
dokaz, da imajo otroci tudi v 
teh hribovitih krajih slajšo 
mladost, kot so jo morda imeli 
njihovi očetje. Poslovil sem se 
od prizadevne upravnice ter ob
ljubil, da se bom ob priložnosti 
spet oglasil.

Janko Stolnik

Grozdje, ki je o sončnih jesenskih dneh lepo dozorelo

DROBNE ZANIMIVOSTI
NOV SVETOVNI REKORD V HOJI 

PO ŽICI
Nemec Richard Sehneider je  pred 

kra tk im postavil nov svetovni re 
kor d v hoji po razpeti žici. Po žici 
j e  hodil neprek in jeno 21 ur in 54 
minut. S tem je  prekoračil pre jšn ji  
rekord Šveda Alaina Nundberga za 
76 minut.

IZ DREVESA JE NAPRAVIL KOLO
Stepa n Ladžuk j e  znan daleč na

okoli po izredno spretni izdelavi 
raznih izdelkov. Pred kra tk im  je 
iz drevesa napravil kolo, s katerim 
se sedaj  vozi po Banja Luki, k je r  
seveda vzbuja splošno pozornost.

TANK ZA NOGOMETNEGA 
SODNIKA

Brazilci se znani kot zelo vroče
krvni navijači na nogometnih tek
mah. Zalo so sodniku Carlosu G a
rinhu skoraj po vsaki tekmi poško
dovali avto. Da bi si zavaroval živ
lj en je , si j e  sodnik kupil varnejše  
vozilo. Sedaj se vozi na nogometne 
tekme s starim tankom.

NOV PLAVALNI BAZEN 
V MOSKVI

V Moskvi gradi jo  nov bazen, ki 
j e  podoben krožniku in ima premer 
150 metrov. V njem se bo lahko isto
časno kopalo 2000 plavalcev. Iz mest
nega središča vozi avtobus, ki lahko 
naenkra t prepel je  200 potnikov.

S CVETJEM ZA KLOBUKOM 
V SMRT

Ivan Posavec iz Mučne Reke je 
pred časom naredil samomor na s t ra 
šen način. Napolnil je  možnar z 
razstrelivom, vžgal in legel s prsmi 
nanj. Seveda je  za radi eksplozije, 
ki mu je  raz trgala cel prsn i koš, 
ostal na mestu mrtev. Omenjeni  je  
bil znan uživalec alkohola. Dejanje  
j e  izvršil s šopkom cvetja za klo
bukom.

SVETLEČI KROŽNIKI
V Ameriki so v modi krožniki 

in skodele, ki so po robovih p rem a
zani z barvo, ki se v temi sveti. 
Upo rablj a jo  j ih pri večerji  v za
temnjeni sobi, da jim ni treba p re 
kiniti gledan je  te levizijskega p r o 
grama.

KAMION PREVRNIL LOKOMOTIVO
Nedavno se j e  na križišču, kje r 

železnica medžimurskih  premogovnih 
kov iz Murskega Središča seka ce
sto proti Peklenici,  zgodila promet
na nesreča. Do nesreče j e  prišlo, ko 
je  šofer S lavko Vuri vozil kamion 
gramoza v Mursko Središče. Isto
časno j e  vozila lokomotiva proti se
paraciji .  Ker j e  med cesto im progo 
velika koruza, voznika n ista opazila 
d r ug drugega. Ko je  opazil šofer lo
komotivo, j e  pritisnil na zavoro, ki 
pa mu je  počila. Tudi vlakovodja ni 
mogel zaustaviti i n tako je  prišlo 
do trčenja . Lokomotiva se j e  pre
vrnila in strojevodja j e  bil laže po
škodovan. Na kamionu j e  bilo več 
delavcev, ki so ostali brez poškodb.

KOLIKO JE PRI NAS DIVJADI 
IN ZVERI

Po podatkih iz p re jšn jega  leta 
j e  bilo lani v Jugoslaviji  okrog 2500 
medvedov, od teh gotovo polovica v 
gozdovih Bosne in Hercegovine. Div
j ih  koz j e  bilo okrog 19.000, jele
nov 16.000, srn 199.000. Fazanov je 
bilo 276.000, je reb ic  pa k a r  845.000.Obnovitvena dela na Janževem vrhu

S O B O Š K I  D I J A K I  N A  K R I Ž A R J E N J U  M E D  K O R N A T I

KOT ROBINZONI
Poleti, 30. julija se nas je skupina 18 dijakov pod vodstvom 

prof. Kerta odpravila na potovanje; naš cilj je bil Zadar.
Ekanomci tretjih letnikov smo se pred item le odločili za 

skupno potovanje na morje. Z dobro voljo smo si priskrbeli do
volj sredstev, da nas lakota pred zaželjen im časom ne bi prisilila 
k povratku. Kot člani Počitniške zveze simo si že vnaprej rezer
virali mesto v taboru okrajnega odbora Počitniške zveze Ljublja
na, ker si pač nemo želel nikakega neljubega presenečenja.

Ne bi se hotel zaustavljati pri opisovanju naše mučen:ške 
poti do Zadira, ker so si pač taka potovanja v glavnem slična. 
Razlika nastane le pri vprašanju: si spal med potjo 5 ali 3 ure. 
Omenil bi le to, da nas je Zadar dočakal z močnimi frontalnimi

Ena izmed številnih sten Kornatskih otokov
motnjami, katerih posledica je bila, da smo se pred našim novim 
bivališčem, pred šotori, znašli do kože premočeni.

Naslednjega dne je bilo seveda 'vse pozabljeno. Naše štiri
najstdnevno taborjenje bi lahko postalo skoraj usodno za naša 
dekleta, ker je teh štirinajst dni bilo pravo nasprotje shujševalni 
kur . Naše življenje v taboru je namreč potekalo v tem vrstnem 
redu: ob sedmih vstajanje zase moram reči, da nikakor n isem 
mogel dojeti tega pojma »ob sedmih«, pa sem, naj mi bo odpu
ščeno, vstajal ob osmih , do osmih zajtrk, potem do dvanajste 
kopanje, kosilo, kopanje — spanje, večerja, ples ali k po, vstaja
n je ...  Potem seveda ni čudo, da so se »krčili« pasovi, kot so to 
trdila naša dekleta.

Kot potovanja željni ferijalci se seveda nismo zadovoljili s 
taborjenjem., zato smo imeli v načrtu še šeet-dnevno potovanje 
na Plitvička jezera. To ie bila seveda naša želja; organzatorji 
pa zaradi objektivnih razlogov potovanja niso mogli prirediti. Za
to smo tri dni pred odhodom stali dolgih nosov pred dejstvom 
domov ali pa drug načrt.

Da bi se vdali taki prepreki, nam ni padlo niti. na pamet. 
Štirje fantje: Jože. Renato (psevdonim Igi jal, Francis in jaz kot 
mister Šmidt, ki seveda nikjer -nisem smel zmanjkati, smo sedli 
k posvetovanju. Tuhtali smo in tuh tali, pa smo tudi iztuhtali.

Sklenili smo si najeti barko za nekaj dni in se podati na križar
jenje po Kornatih. Sklep je padel; sedaj ga je b lo treba le ures
ničiti. Naš plan je bil že hvale vreden, a naredili smo le eno na
pako, ki bi pa lahko bila skoraj usodna. Nismo namreč računali 
na mnenja naše večine — deklet. Ko so izvedele za naš plan, je 
le maio manjkalo, pa b' mi »štirje veliki« s kovčki, barko in pla
nom ostali brez barke. Ker smo se že vnaprej dogovorili z barbo, 
da se naslednjega dne pripelje z barko na pogajanje, so se naši 
nem rni duhovi le vdali in pristali na to, da si nasledojega dne 
ogledajo barko. Ampak samo ogledajo in n- č več! Ogledali so si, 
pogodba je bila sklenjena in podali smo se na naše velikopotezno 
križarjenje.

Pot nas je vodila proti Drugemu otoku, ki je bil nekakšna 
izhodiščna točka našega potovanja. Prvo noč smo prespali v Miru. 
To je skrajni južni del otoka, kjer so taborili mariborski ferijalc. 
Njihovo taborjenje je bilo povezano res s številnimi težavam , saj 
so meli do prvega naseljenega kraja peš dobre štiri ure. Ker je 
bila naša barka premajhna, da bi v njej prespalo 20 ljudi, so nas 
res tovariški Mariborčani povabili, da nas je šest lahko prespalo 
v njihovem taboru. Naslednjega dne smo se podali proti Satju, 
to je majhno mestece s tovarno za predelavo in konzerviranje rib 
»Mardešlč«. Tu nas je čakalo prijetno presenečenje, saj smo lahko 
prisostvovalil eni najzanimivejših dirk: dirkam oslov. Dobra 
volja in smeh, ki je tistega dne vladal med' občinstvom, se ne da 
popisati. Za ilustracijo naj povem to: prvo nagrado je dobil naj
bitrejši, osel, drugo nagrado najhitrejši za njim, tretjo pa zadnji. 
Tega tekmovanja seveda ne smemo primerjati s konjskimi dir
kami, saj se je najhitrejši osel gibal s hitrostjo h trejšegia kora
ka odraslega človeka. No in zgodilo se je tudi, da je osel, name
ro da bi nadaljeval pot po tekmovalni progi, zavil po drugi stez:, 
katero je poznal kot svojo 
vsakdanjo pot. In še to: Prvi 
tekmovalec — osel — je b i na 
cilju,,zadnji pa se je še obo
tavljal na stanu. Temu torej 
ni mogla niti tretja nagrada.
Ko bi bilo le na vseh tekmo
vanjih tako!

Naslednjega dne smo se pa 
odpravili na Kornate v pravem 
smislu besede. Seveda vseh o- 
točkov v dveh dneh nismo mo
gli objadrati, ker Kornatsko o
točje sestavlja okrog 300 manj
ših in večj h otočkov, Naravne 
lepote, ki smo jih bili deležni 
tista dva dni, se preprosto ne 
dajo orisati. Nemalokrat so nas 
obletavali tudi ledeni občutki, 
ko smo se z našo malo barko 
vili pod mogočnimi peč nami, ki 
so se dvigale tudi do 40 metrov 
navpčno nad nami. In barva
morja je v teh predelih nepo Oslovske dirke v Šalim
pisna in se s svojo sinjo barvo d i r k e
nikakor ne more primerjat: z ono ob obalah.

Tati večer smo si poiskali, zatočišče na nekem samotnem 
otoku, kjer smo izvohali prazno kolibo, ki pa je bila brez strehe.

Na barki
a smo si jo kljub temu preuredili za »spalnico«. Tiste dni so po
stala naša dekleta bolj borbeno razpoložena in so nam na vse 
mogoče načne dopovedovala, da so tudi one utrjene, da tudi one 
zmorejo to, kar mi fantje, da lahko tudi one spijo zunaj, da lahko 
t udi one. . .  Fantje jih nismo razočarali in smo jim kavalirsko 
odstopil »spalnico«. Mi smo pa tisto noč trpeli« v barki. Noč je 
bila romantična, ker je pričelo deževati. Čudovito je bilo poslu
šati kapljanje kapljic na krov barke.

Seveda bi naše -križarjenje izgubilo na zanimivosti, če si ne 
bi vsak dan trikrat pripravljali na primitivnem ognjišču tople 
hrane. Tu so se pa dekleta :zkaza’a kot prav: mojstri, saj smo 
živeli še boljše kot v Zadru. Verjetno se bo marsikateremu zdelo 
neverjetno, da smo bili kar dvakrat deležni kakaovega grisa, ,pa 
seveda tudi rib mi manjkalo, ki smo jih nalovil z barbovo po
močjo. Tudi mešana solata paprika-paradiž n ik-čebula ni manjka
la in lubenice -im citrone n-e. (Tako b '  se vsak lahko igral Robin
zona.) Naš ekonomist je bil torej o d lično preskrbjen. Žal pa je 
vsaki stvari enkrat konec in naši vedno odprti želodci so že po
skrbeli, da so se zaloge v kratkem času skrčile na minimum.

Ko smo se po dveh dneh vračali, v Šali, smo naleteli na ne
ljubo presenečenje. Ogromna ladja — cisterna Ušče — nam je 
namreč zaprla vhod v luko. Ko smo prosili mornarje, naj nam 
odprejo vhod, so se le hudomušno smejali in nas zavrnili, naj 
malo, malo počakamo. To čakanje s-e je zavleklo dobri dve uri. 
in ko smo se naslednjega dne odpravili proti Zadru, so nam za
klicali v slovo, naj pišemo, ko prispemo na cilj.

Naše potovanje se je končalo, ostali, so pa le prelepi spomini, 
ki bodo ostali nepozabni. Ne, našega polova-nja ne bomo pozabili 
in tudi, mornarjev z »Ušča« ne, ki pa so se oglasili prvi preko 
»Dela«, ki je pod rubriko »brzojavke« prineslo nekaj dni po na
šem prihodu naslednij tekst: »Pri Zadru se je potopila velika lad
jacisteraa Ušče«. Bruno R.
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